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La réunion publique de commission est ouverte à 9 h 42 et présidée par M. Marco Van Hees. 
De openbare commissievergadering wordt geopend om 9.42 uur en voorgezeten door de heer Marco Van 
Hees. 
 
Les textes figurant en italique dans le Compte rendu intégral n’ont pas été prononcés et sont la reproduction 
exacte des textes déposés par les auteurs. 
De teksten die in cursief zijn opgenomen in het Integraal Verslag werden niet uitgesproken en steunen uit-
sluitend op de tekst die de spreker heeft ingediend. 
 
Le président: Madame la Secrétaire d'État, ai-je bien entendu monsieur le secrétaire qui nous disait que le 
cabinet a envoyé de nouveaux changements dans les questions de ce matin? 
 
Je pense que ce sont des choses à éviter à l'avenir. Il est important pour le bon déroulement des travaux 
que la liste définitive des questions soit arrêtée la veille au plus tard. 
 
Alexia Bertrand, secrétaire d'État: Merci, monsieur le président. Nous y sommes particulièrement attentifs, 
nos excuses pour cela. Je comprends que toutes les modifications n'avaient pas été intégrées parce que le 
système ne fonctionnait pas hier. 
 
Nous essayerons évidemment d'éviter que cela se répète. Si vous me le permettez, sur le plan des modalités 
pratiques, je dois malheureusement quitter vers 10 h 45 pour un kern. Si on peut essayer de traiter un maxi-
mum de questions dans ce temps, je traiterai les autres dès que possible. 
 
Le président: J'espère que nous pourrons aborder les 30 questions d'ici là. 
 
Sander Loones (N-VA): Mevrouw de staatssecretaris, laten wij geen tijd verliezen en onmiddellijk beginnen 
met de vragen. 
 
Ik wil twee opmerkingen maken. Ten eerste, als wij de agenda niet kunnen afwerken, kunnen wij misschien 
nu al bekijken wanneer een aanvullende vergadering mogelijk is. 
 
Ten tweede, ik meen dat er wel meer aan de hand is dan het feit dat het ICT-systeem van de Kamer niet 
werkt. Er is door uw kabinet om 8.12 uur een mail verzonden waarin wijzigingen van de agenda gevraagd 
worden. Voor de diensten van de Kamer is het moeilijk om op die manier te werken. Dat geldt ook voor ons 
trouwens, om ons voor te bereiden. 
 
Kortom, als u de agenda wil laten wijzigen, zegt u dat in de toekomst best wat sneller. 
 

01 Actualiteitsdebat over de Europese herstelfondsen en toegevoegde vragen van 

- Sander Loones aan Alexia Bertrand (Begroting en Consumentenbescherming) over "De begro-
tingsimpact van de RRF-middelen" (55032800C) 
- Wim Van der Donckt aan Alexia Bertrand (Begroting en Consumentenbescherming) over "Het uit de 
begroting halen van relancegeld en de deelstatelijke compensaties" (55034066C) 
- Sander Loones aan Alexia Bertrand (Begroting en Consumentenbescherming) over "De noodzaak om 
voorzichtig te budgetteren met de subsidies van het RRF" (55034163C) 
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- Marco Van Hees aan Alexia Bertrand (Begroting en Consumentenbescherming) over "De pensioen-
hervorming, de faciliteit voor herstel en veerkracht en de budgettaire impact" (55034295C) 
- Wouter Vermeersch aan Alexia Bertrand (Begroting en Consumentenbescherming) over "De impact 
van het relancegeld op de begroting" (55034333C) 

01 Débat d’actualité sur les fonds de relance européens et questions jointes de 

- Sander Loones à Alexia Bertrand (Budget et Protection des consommateurs) sur "L'incidence budgé-
taire des moyens de la FRR" (55032800C) 
- Wim Van der Donckt à Alexia Bertrand (Budget et Protection des consommateurs) sur "La débudgé-
tisation des fonds de relance et les compensations pour les entités fédérées" (55034066C) 
- Sander Loones à Alexia Bertrand (Budget et Protection des consommateurs) sur "La nécessité de 
faire preuve de prudence dans la budgétisation des subventions de la FRR" (55034163C) 
- Marco Van Hees à Alexia Bertrand (Budget et Protection des consommateurs) sur "La réforme des 
retraites, le fonds RRF et les impacts budgétaires" (55034295C) 
- Wouter Vermeersch à Alexia Bertrand (Budget et Protection des consommateurs) sur "L'incidence 
des fonds de relance sur le budget" (55034333C) 
 

01.01  Sander Loones (N-VA): Mevrouw de staatssecretaris, u bent 

de minister van Pensioenen niet en u bent evenmin staatssecretaris 
Dermine. U bent staatssecretaris Bertrand, bevoegd voor de begroting, 
dus ik wil met u geen pensioendebat of investeringsdebat voeren, maar 
ik wil wel duidelijkheid krijgen over bepaalde middelen, waarvoor u wel 
bevoegd bent, om na te gaan hoe die worden ingeboekt. 
 
We weten allemaal dat er een Europees relanceproject is opgestart. 
Ook dit land heeft daarvoor een herstelplan ingediend. De verantwoor-
delijkheid om dat te coördineren ligt bij staatssecretaris Dermine. Om 
die centen van Europa te krijgen, moet er een pensioenhervorming 
worden doorgevoerd. Staatssecretaris Dermine heeft enkele weken 
geleden gezegd dat de oplossing voor de pensioenen er binnen enkele 
weken zou zijn. We stellen echter vast dat dit nog altijd niet het geval 
is. Misschien zal de vergadering van het kernkabinet daar straks deels 
over gaan. Ik hoop dat alleszins, zodat we zo snel mogelijk kunnen 
landen in dit dossier. 
 
Ik het hierover enkele vragen. Ten eerste, hoe zit het nu precies? U 
hebt een interview gegeven, waarin u zegt dat als we die hervormingen 
op het vlak van de pensioenen doorvoeren, we centen zullen krijgen 
van Europa, die dan kunnen worden ingeschreven in de begroting. Vol-
gens mij zijn ze al ingeschreven in de begroting en is de vraag eerder 
of het risico bestaat dat ze geschrapt moeten worden. Het zou goed 
zijn om die verduidelijking te krijgen. Staat dat deel van de 850 miljoen 
euro, dus die 179 miljoen euro, al effectief in de basisbegroting of zou 
het pas geïntegreerd worden wanneer die middelen ons worden be-
zorgd? 
 
Ten tweede, volgens mij staan die middelen erin, maar niet gekoppeld 
aan de juiste begrotingslijnen. Het zou dus interessant zijn om te weten 
hoe dat technisch precies wordt aangepakt. Dit lijkt een technische 
vraag, maar het is eigenlijk een politieke vraag. Als het onmiddellijk op 
de juiste begrotingslijnen staat, dan verschuift de macht eerder naar 
de vakminister. Als u daar meer controle over houdt, bijvoorbeeld door 
het onder te brengen in een provisie, dan kunt u beslissen wanneer 
een minister recht heeft op die centen. Het gaat dus over meer dan 
pure techniek. 
 
Ten derde, welk risico lopen wij? Ik heb staatssecretaris Dermine daar 
vorige week over ondervraagd. Nu ontstaat de indruk dat als wij de 
pensioenen niet hervormen, wij mogelijk een schijf van 850 miljoen 
euro zullen missen. Dat is natuurlijk niet juist, als wij de pensioenen 
niet hervormen, dreigen wij 4,5 miljard euro te missen. De totaliteit van 

01.01  Sander Loones (N-VA): 

Pour avoir droit aux sous du fonds 
de relance européen, une réforme 
des pensions est nécessaire. J'es-
père que le Conseil des ministres 
restreint prendra très bientôt une 
décision en la matière, mais au mo-
ment où nous parlons, il n’y a, en 
tout cas, encore aucune réforme. 
 
Si nous réalisons cette réforme, se-
lon la secrétaire d'État au Budget, 
nous obtiendrons les sous et pour-
rons également les budgétiser. Ce-
pendant, je pense qu’ils sont déjà 
budgétisés et que nous risquons 
donc plutôt de devoir les débudgé-
tiser. La secrétaire d'État peut-elle 
clarifier ce point? Les 179 millions 
d'euros mentionnés sont-ils déjà 
budgétisés ou ce montant ne sera-
t-il budgétisé que lorsque nous au-
rons effectivement reçu les fonds? 
 
Si le montant est déjà budgétisé, 
l’est-il déjà sur les lignes budgé-
taires adéquates? Il ne s'agit pas 
d'une question purement tech-
nique, dès lors que si ces fonds 
sont encore dans la provision, la 
secrétaire d'État aura plus de con-
trôle sur la façon dont ils sont dé-
pensés. 
 
À quel risque sommes-nous exac-
tement exposés? Nous nous 
sommes imaginé qu'en l'absence 
d'une réforme des pensions, nous 
ne manquerions qu'une tranche de 
850 millions d'euros. Mais c’est 
faux: sans réforme des pensions, 
nous risquons de manquer pas 
moins de 4,5 milliards d'euros. Le 
versement intégral des fonds issus 



CRIV 55 COM 1000 15/02/2023  

 

CHAMBRE-5E SESSION DE LA  55E LEGISLATURE 2022 2023 KAMER-5E ZITTING VAN DE 55E ZITTINGSPERIODE 

 

3 

de RRF is immers afhankelijk van die milestones. Zeker de transver-
sale milestones zijn door de Europese Commissie hier en door het Eu-
ropees Parlement elders aangemerkt als gigantisch belangrijk en als 
conditioneel voor het ganse bedrag. Hebt u daar rekening mee gehou-
den in uw cijfers? 
 

de la facilité pour la reprise et la ré-
silience est en effet lié au respect 
de certaines valeurs transversales. 
La secrétaire d'État en a-t-elle tenu 
compte dans les chiffres?  
 

01.02  Wouter Vermeersch (VB): Mevrouw de staatssecretaris, ik ben 

niet de pensioenspecialist van mijn partij, het is mijn goede collega El-
len Samyn die dat dossier opvolgt. Ik volg echter onder andere wel de 
Europese fondsen van nabij op. Het federale luik van het Europese 
herstelfonds bevatte aanvankelijk 46 investeringsprojecten en 14 her-
vormingen. Het federale luik was onderdeel van een Belgisch plan dat 
aan de Europese Commissie werd voorgelegd en door een beslissing 
van de Raad Ecofin op 13 juli 2021 werd goedgekeurd. 
 
Oorspronkelijk was er voor de realisatie van het Belgische plan, waar-
over wij uitvoerig hebben gesproken in het Parlement, in een bedrag 
van 5,9 miljard euro aan subsidies voorzien. Initieel werd dus 5,9 mil-
jard euro toegekend aan België, wat volgens ons veel te weinig was. 
Op 30 juli 2022 werd dat bedrag door de Europese Commissie echter 
nog verlaagd tot 4,525 miljard euro. Dat impliceert dus een verminde-
ring met maar liefst 24 % ten opzichte van de initiële enveloppe die 
gereserveerd was voor België, wat eigenlijk al te weinig was. 
 
Ook over die verdeling kan een ellenlange discussie worden gevoerd, 
maar dat gaan we hier vandaag uiteraard niet opnieuw doen. In af-
wachting van een akkoord in het Overlegcomité, waarover ik u van-
daag zeker ook nog ondervraag, wordt uitgegaan van een lineaire ver-
mindering van de enveloppes die op het Belgische niveau aan elke 
entiteit worden toegekend. Het federale aandeel was dus nog 954 mil-
joen euro. Voor de periode 2022 tot 2026 zijn volgende jaarlijkse schij-
ven gepland in de begroting: 179 miljoen, 259 miljoen, 139 miljoen, 109 
miljoen en 105 miljoen euro uiteindelijk voor 2026.  
 
Op 11 januari 2023 beslisten de interfederale interkabinettenwerk-
groep en de verschillende regeringen om te wachten met het indienen 
van de uitbetalingsaanvraag voor de eerste schijf van het Europese 
relancegeld tot de openstaande mijlpalen, zoals die pensioenhervor-
ming, voltooid zijn. U hebt echter al bedragen ingeschreven in de be-
groting. In de middelenbegroting werden volgende ontvangsten al op-
genomen: vermoedelijke ontvangsten voor 2022 van 179 miljoen euro 
en een raming van ontvangsten voor 2023 van 259 miljoen euro. Zal 
de begroting daaraan worden aangepast? 
 
Ondanks de verlaging van de Belgische enveloppe werd door de mini-
sterraad beslist dat de federale projecten zoals opgenomen in het oor-
spronkelijke plan verder zullen worden gezet. De ministerraad keurde 
de uitsluiting van een aantal projecten uit het onderdeel ‘subsidies’ van 
het plan goed en stemde er in beginsel mee in dat zij worden overge-
heveld naar het onderdeel ‘leningen’ van het plan, onder voorbehoud 
van een grondige analyse waarmee wordt nagegaan of het opportuun 
is om gebruik te maken van de leningen waarin werd voorzien in het 
herstelfonds. De conclusies hiervan zouden de ministerraad midden 
oktober ter kennis worden gebracht.  
 
Zal u voor het deel dat u niet ontvangt van Europa een beroep doen op 
die leningen? De begroting die we in december hebben goedgekeurd, 
laat die keuze immers nog in het midden. Kan u hierover wat meer 
duidelijkheid verschaffen? 
 

01.02  Wouter Vermeersch (VB): 

Le volet fédéral du Plan national 
pour la reprise et la résilience com-
prenait à la base 46 projets d'inves-
tissement et 14 réformes. À l'ori-
gine, 5,9 milliards d'euros de sub-
sides européens devaient être ac-
cordés à la Belgique, mais la Com-
mission européenne a ramené ce 
montant à 4,5 milliards d'euros, 
soit une réduction de pas moins de 
24 %. 
 
Cela réduit également la part fédé-
rale à 954 millions d'euros. Pour la 
période 2022-2026, les tranches 
annuelles suivantes sont prévues 
au budget: 179 millions d'euros en 
2022, 259 millions d'euros en 2023, 
139 millions d'euros en 2024, 109 
millions d'euros en 2025 et 105 mil-
lions d'euros en 2026. 
 
Le 11 janvier 2023, les différents 
gouvernements ont décidé de ne 
pas demander le paiement de la 
première tranche du fonds de re-
lance européen tant que les jalons 
en cours, dont la réforme des pen-
sions, n'auront pas été atteints. 
Toutefois, la secrétaire d'État a 
déjà inscrit une recette de 179 mil-
lions d'euros au budget de 2022 
ainsi qu'une recette estimée à 259 
millions d'euros pour 2023. Ces 
budgets seront-ils encore adaptés? 
 
Le Conseil des ministres a décidé 
de conserver les projets fédéraux 
prévus dans le plan initial, malgré 
la réduction des subventions euro-
péennes. Pour certains projets, il 
examinerait également la perti-
nence d'utiliser les prêts du fonds 
de relance européen. Une décision 
a-t-elle déjà été prise à ce sujet?  
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01.03  Marco Van Hees (PVDA-PTB): Madame la secrétaire d'État, la 

demande pour obtenir la première tranche des fonds européens dans 
le cadre de la facilité pour la reprise et la résilience (FRR) a été repor-
tée à plusieurs reprises. Elle devait être faite l'année passée mais cela 
n'a pas été le cas. Au début de cette année, elle a encore été postpo-
sée. C'est le jalon réforme des pensions qui bloque. 
 
Mme Lalieux est venue avec une nouvelle proposition qui, selon le 
PTB, est inacceptable car il s'agit d'économiser deux milliards d'euros 
supplémentaires sur les pensions, ce qui, à notre sens, est socialement 
infaisable. Mais ce n'est pas votre dossier en tant que tel, madame la 
secrétaire d'État, même si je ne doute pas que cela ne vous pose pas 
de problème d'économiser un maximum sur les pensions de la popu-
lation, vu votre orientation et votre position sociale. 
 
La question qui se pose ici consiste à savoir quel impact cela aura 
budgétairement. Le 8 février 2023, en commission de l'Économie, votre 
collègue à la Relance, Thomas Dermine, a expliqué que, si notre ré-
forme des pensions n'obtenait pas l'aval de la Commission euro-
péenne, nous aurions une suspension de paiement de six mois. Et que 
se passerait-il après les six mois? Le secrétaire d'État dit qu'il ne sait 
pas car ce n'est pas précisé. C'est également ce qui a été mentionné 
dans un récent article de La Libre Belgique qui se demande si les fonds 
seraient octroyés après les six mois de suspension. Les textes ne le 
précisent pas, semble-t-il. 
 
Madame la secrétaire d'État, comme ce n'est pas anodin d'un point de 
vue budgétaire, avez-vous une réponse à cette question? Après la sus-
pension de six mois, si la réforme des pensions ne convenait pas à 
l'Union européenne, ces fonds seraient-ils perdus à tout jamais ou se-
raient-ils versés à ce moment-là ou à un autre moment?  
 
Quel serait l’impact budgétaire si ces paiements n’avaient pas lieu? Vu 
l'incertitude à propos de ces fonds, les complications que cela suscite 
et les réformes qui, à mon avis, ne profitent pas à la population, n'esti-
mez-vous pas qu'il aurait été plus utile de financer ces investissements 
sur fonds propres? In fine, la Belgique va tout de même payer ces 
fonds que nous recevons de l'Union européenne: nous les financerons, 
d'une manière ou d'une autre. Vu les complications que cela amène, 
le fait qu'on n'est même pas sûrs de les avoir et qu'on nous impose des 
réformes néolibérales pour ce faire, ne serait-il pas mieux de les finan-
cer sur fonds propres?  
 

01.03  Marco Van Hees (PVDA-

PTB): De aanvraag van de eerste 
schijf van het Europees herstel-
fonds in het raam van de faciliteit 
voor herstel en veerkracht (RRF) 
heeft meermaals vertraging opge-
lopen. Het schoentje knelt bij de 
mijlpaal Pensioenhervorming. Mi-
nister Lalieux heeft haar ontwerp 
herzien: ze stelt voor om twee mil-
jard euro extra op de pensioenen 
te besparen, wat voor de PVDA on-
aanvaardbaar is.  
 
Op 8 februari legde Thomas Der-
mine uit dat de uitbetaling met zes 
maanden opgeschort zou worden 
als de Europese Commissie onze 
pensioenhervorming zou verwer-
pen. Niemand lijkt te weten wat er 
na die zes maanden gaat gebeu-
ren. Kunt u daar meer over vertel-
len? Als de EU de hervorming niet 
aanvaardt, gaan die middelen dan 
verloren of worden ze later uitbe-
taald? 
 
Wat zou de impact op de begroting 
zijn als die betaling uitblijft? Zou 
het, gezien de onzekerheid en de 
neoliberale hervormingen die de 
bevolking niet ten goede komen, 
niet nuttiger geweest zijn die inves-
teringen uit eigen middelen te fi-
nancieren? Uiteindelijk zal België 
die Europese middelen immers be-
talen.  
 

01.04  Wim Van der Donckt (N-VA): Mevrouw de staatssecretaris, de 

relanceplannen werden al mee opgenomen in de begroting, maar vol-
gens de recentste berichtgeving lopen wij dat geld mogelijk mis. Boos-
doener is de haperende pensioenhervorming, aangezien die volgens 
de berichtgeving niet voldoet aan de door Europa opgelegde criteria. 
 
Mevrouw de staatssecretaris, als de Europese Commissie die relance-
gelden niet wil vrijgeven door onvoldoende pensioenhervorming, zult u 
dan dat bedrag van bijna 850 miljoen euro relancegeld uit de begroting 
halen? Indien ja, zal die rechtzetting dan deel uitmaken van de begro-
tingscontrole dit voorjaar? Indien nee, waar zal dat geld dan vandaan 
komen? 
 
Zult u bij de begrotingscontrole ook rekening houden met de compen-
saties voor de deelstaten, in toepassing van artikel 10 van het samen-
werkingsakkoord over het Europese relancegeld? 
 

01.04  Wim Van der Donckt (N-

VA): Du fait que notre réforme des 
pensions ne répond pas aux cri-
tères européens, nous allons pro-
bablement passer à côté de 
850 millions d'euros alloués aux 
plans de relance, déjà inscrits dans 
le budget.  
 
La secrétaire d'État retirera-t-elle le 
cas échéant cette somme du bud-
get? Je ne vois pas d'alternatives 
dans ce cas. Tiendra-t-elle compte 
de compensations pour les entités 
fédérées?  
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01.05 Staatssecretaris Alexia Bertrand: De uitkering van de financiële 

bijdrage van de Europese Commissie inzake de nationale plannen 
voor herstel en veerkracht is opgedeeld in verschillende schijven. Om 
aanspraak te maken op die schijven, dient België aan te tonen dat be-
paalde vooraf vastgelegde mijlpalen en streefdoelen in het kader van 
de geplande investeringen en hervormingen in dat nationaal plan voor 
herstel en veerkracht behaald worden. 
 

01.05  Alexia Bertrand, secrétaire 

d'État: La contribution financière de 
la Commission européenne aux 
plans nationaux pour la reprise et 
la résilience est divisée en plu-
sieurs tranches. Pour y prétendre, 
la Belgique doit démontrer qu'elle 
atteint les objectifs fixés dans le 
cadre des investissements et ré-
formes prévus.  
 

Monsieur Van Hees, comme tous les jalons et les objectifs prévus dans 
la demande de paiement n'étaient pas atteints début janvier, il a été 
décidé de la reporter. Mais tout sera fait pour qu'ils le soient afin de 
pouvoir introduire cette demande. 
 
Donc, aujourd'hui, une diminution des moyens financiers en invoquant 
le fait que nous n'aurions pas atteint les jalons ou les objectifs prévus 
n'est pas encore à l'ordre du jour. 
 

Begin januari was er nog niet vol-
daan aan de in de aanvraag tot uit-
betaling vooropgestelde richtlijnen 
en doelstellingen. Daarom werd 
deze uitgesteld, maar alles zal in 
het werk gesteld worden om die 
aanvraag te kunnen indienen. Een 
verlaging van de financiële midde-
len is dus nog niet aan de orde.  
 

Indien bij de indiening van een betalingsaanvraag de Europese Com-
missie zou vaststellen dat de mijlpalen en streefdoelen niet op een be-
vredigende wijze zijn behaald, kan zij beslissen het geheel of een ge-
deelte van de financiële bijdrage op te schorten. Daarmee geef ik met-
een een antwoord op de vraag van de heer Loones of het gaat om het 
volledige bedrag van meer dan 4 miljard, dan wel over een schijf. De 
Europese Commissie kan discretionair oordelen welk deel van de fi-
nanciële bijdrage opgeschort wordt indien niet alle mijlpalen en streef-
doelen behaald zijn. Alleen wanneer een lidstaat niet binnen zes maan-
den na opschorting de noodzakelijke maatregelen genomen heeft, 
wordt de financiële bijdrage verhoudingsgewijs verminderd. 
 
Dan kom ik aan de intra-Belgische verdeling van een eventuele op-
schorting of vermindering van een gedeelte van de financiële bijdrage. 
Het ontwerp van samenwerkingsakkoord tussen de federale Staat, de 
Vlaamse Gemeenschap, het Vlaams Gewest, het Waals Gewest, het 
Brussels Hoofdstedelijk Gewest, de Franse Gemeenschap en de 
Duitstalige Gemeenschap betreffende het gebruik van de herstel- en 
veerkrachtfaciliteit, goedgekeurd op de vergadering van het Overleg-
comité van 30 november 2022, bepaalt dat het door de Commissie op-
geschorte of in mindering gebrachte bedrag in mindering gebracht 
wordt op het gedeelte van de betaling aan de partij of partijen bevoegd 
voor de mijlpalen en streefdoelen waarop de opschorting of verminde-
ring betrekking heeft. 
 
Mijnheer Loones en mijnheer Vermeersch, het bedrag staat wel dege-
lijk ingeschreven in de begroting, op de juiste basisallocaties. U had 
een vraag over de provisie. Wij proberen provisies te vermijden, zoals 
u en het Rekenhof reeds meermaals gevraagd hebben. 
 

Si la Commission européenne 
constate que les jalons et les cibles 
ne sont pas réalisés correctement, 
elle peut suspendre l'intégralité ou 
une partie de la contribution finan-
cière. Elle peut juger à titre discré-
tionnaire quelle partie de la contri-
bution financière est supprimée si 
tous les jalons et toutes les cibles 
n'ont pas été réalisés. Ce n'est 
qu'en l'absence de mesures prises 
par un État membre dans les 
six mois que la contribution est ré-
duite proportionnellement. 
 
Le projet d'accord de coopération 
entre l'État fédéral et les régions re-
latif à l'utilisation de la facilité pour 
la reprise et la résilience prévoit 
que le montant européen sus-
pendu ou réduit est minoré de la 
part accordée à l'acteur ou aux ac-
teurs compétent(s) pour les jalons 
et les cibles en question. 
 
Le montant est indéniablement ins-
crit au budget, sur les allocations 
de base adéquates. Nous es-
sayons d'éviter les provisions.  
 

Voorzitter: Marie-Christine Marghem 
Président: Marie-Christine Marghem. 
 

 

Monsieur Van Hees, vous parlez des "réformes que l'Europe impose"; 
il faut nuancer ce propos, car c'est un plan qui est soumis par les États 
membres. Ce sont des engagements pris par les États membres, vali-
dés par l'Union européenne. Ce n'est pas l'Europe qui impose des ja-
lons; tout cela a fait l'objet de discussions et d'engagements pris à 
l'époque par chacun des États membres au moment de l'établissement 

Mijnheer Van Hees, u gewaagt van 
hervormingen die door Europa op-
gelegd worden, maar dat plan werd 
ingediend door de EU-lidstaten, die 
bepaalde verbintenissen aange-
gaan zijn, en pas daarna door de 



CRIV 55 COM 1000 15/02/2023  

 

CHAMBRE-5E SESSION DE LA  55E LEGISLATURE 2022 2023 KAMER-5E ZITTING VAN DE 55E ZITTINGSPERIODE 

 

6 

du plan de relance.   
 

Europese Unie gevalideerd.  
 

01.06  Sander Loones (N-VA): Mevrouw de staatssecretaris, bedankt 

voor uw antwoorden. Ik onthoud twee zaken. Ten eerste lopen we niet 
het risico om 850 miljoen euro te verliezen, het kan veel meer zijn, af-
hankelijk van het feit of mevrouw Lalieux haar job doet of niet. U stelt 
zeer terecht dat het geen verplichting van Europa is, maar een belofte 
van mevrouw Lalieux, en van de hele regering, en die moet ze nu in-
lossen. 
 
Ten tweede zeggen de gemaakte afspraken zeer duidelijk dat wie in 
de fout gaat, het verlies moet dragen. Wanneer de pensioenen niet 
worden hervormd, is dat een federale verantwoordelijkheid en dan zou 
dat een impact hebben op het federale deel van dat budget. 
 

01.06  Sander Loones (N-VA): 

Nous courons le risque de perdre 
beaucoup plus que 850 millions 
d'euros, selon que la ministre La-
lieux respecte ou non son engage-
ment et fait ou non son travail. Par 
ailleurs, il a été très clairement con-
venu que celui qui est en tort doit 
également supporter la perte. Pour 
la réforme des pensions, il s'agit 
par conséquent de l'échelon fédé-
ral.  
 

01.07  Marco Van Hees (PVDA-PTB): Madame la secrétaire d'État, 

vous nous dites que ce n’est pas l’Europe qui impose, mais que c’est 
un engagement du gouvernement. Cela fait effectivement partie de ce 
petit jeu que les États membres de l’Union européenne jouent avec 
l’Union européenne, à savoir dire "ce n’est pas moi, c’est l’autre". À un 
moment donné, le gouvernement met en place des objectifs et des ja-
lons. Puis, il y a un contrôle européen sur ces jalons. Il y a un jeu à 
deux, où chacun peut se renvoyer la balle. C’est comme cela qu’on fait 
passer des mesures qui sont profondément antisociales. 
 
Je remarque que l’Union européenne, qui n’avait plus les moyens de 
sanctionner les pays durant la période où son rôle de gendarme bud-
gétaire avait été mis entre parenthèses à cause de la crise, passe par 
un autre biais, qui est celui de la FRR, pour imposer des mesures, 
puisque c’est bien l’Union européenne qui juge ces jalons. C’est 
quelque peu paradoxal. Vous dites que c’est la libre volonté du gou-
vernement. Mais non, ce n’est pas la libre volonté du gouvernement, 
puisque c’est l’Union européenne qui juge si cette réforme est correcte 
ou non. 
 
Je trouve ce petit jeu doublement dommageable pour la population: 
d’un côté, on va avoir une réforme des pensions qui va sanctionner 
durement les pensionnés et, de l’autre côté, on n’est toujours pas sûrs 
d’avoir ces montants pour faire des investissements bien nécessaires.  
 

01.07  Marco Van Hees (PVDA-

PTB): U zegt dat Europa die her-
vorming niet oplegt. Dat maakt deel 
uit van het spelletje tussen de EU 
en de lidstaten die de verantwoor-
delijkheid voor bijzonder asociale 
maatregelen op elkaar afschuiven. 
Tijdens de crisis heeft de EU haar 
rol van begrotingswaakhond moe-
ten laten varen en nu gebruikt ze 
de faciliteit voor herstel en veer-
kracht om bezuinigingsmaatrege-
len op te dringen. Het is wel dege-
lijk de EU die de door de regering 
uitgezette bakens bekrachtigt en 
het is dus niet de vrije wil van de 
regering. De gepensioneerden zul-
len nadeel ondervinden van de 
pensioenhervorming, terwijl we 
geen enkele garantie hebben dat 
we de investeringsbudgetten zullen 
ontvangen. Zo wordt de bevolking 
dubbel gestraft.  
 

01.08  Wouter Vermeersch (VB): Mevrouw de staatssecretaris, u zegt 

heel duidelijk dat de regering een aantal mijlpalen nog moet halen; het 
is niet meer dan logisch dat de regering de mijlpalen die zij zelf heeft 
bepaald, haalt. U hebt zelf een herstelplan ingediend bij de Europese 
Commissie en u hebt de lat zelf op een bepaalde hoogte gelegd, maar 
u bent blijkbaar niet in staat om over uw eigen lat te springen. Dat heeft 
de regering tot nu toe alleszins getoond. 
 
U zegt ook heel duidelijk dat ons lot in de handen van de Europese 
Commissie ligt. Dat is, voor alle duidelijkheid, een onverkozen elite, die 
zal beslissen of wij al dan niet op die middelen een beroep zullen kun-
nen doen. 
 
U stelt in uw antwoord ook dat het volledige bedrag van 4,5 miljard euro 
op de helling kan komen te staan en dat de vermindering conform de 
interfederale afspraken zal worden verrekend op het federale deel. Het 
federale aandeel is maar 1 miljard euro. Dat betekent dus dat ook het 
Vlaamse deel – collega Loones zal dat goed hebben begrepen – mee 
op de helling zal komen te staan als het federale niveau zijn pensioen-
hervorming niet realiseert. Iedereen zal dus uiteindelijk in de blutsen 

01.08  Wouter Vermeersch (VB): 

Il est tout à fait logique que le gou-
vernement atteigne les objectifs 
qu'il s'est lui-même fixés. La secré-
taire d'État n'est apparemment pas 
en mesure de sauter plus haut que 
sa propre barre. Notre sort est 
donc entre les mains de l'élite non 
élue qu'est la Commission euro-
péenne. L'intégralité des 4,5 mil-
liards d'euros peut être compro-
mise et la réduction sera imputée – 
conformément aux accords interfé-
déraux – sur la partie fédérale, qui 
n'est que d'un milliard d'euros. La 
partie flamande est dès lors égale-
ment mise en péril si le gouverne-
ment ne réalise pas la réforme des 
pensions. 
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en de builen delen. 
 
U bevestigt ook dat de bedragen in de begroting zijn ingeschreven, 
maar in de begroting die in december 2022 werd goedgekeurd, staan 
een vermoedelijke ontvangst voor 2022 van 179 miljoen euro en een 
raming voor 2023 van 259 miljoen euro. U zegt helemaal niet wat u nu 
zult doen. Zult u de begroting aanpassen? Zult u die bedragen schrap-
pen bij de begrotingscontrole? Mogen wij aanpassingen verwachten 
voor juni – juli, die wij zullen moeten goedkeuren in het Parlement? Op 
die vraag hebt u helemaal niet geantwoord. 
 
Aangezien de subsidies van 4,5 miljard euro op de helling komen te 
staan, zouden wij eventueel gebruik kunnen maken van de leningen 
van het Europese herstelfonds. Daar laat de begroting die wij in de-
cember hebben goedgekeurd, heel veel twijfels over bestaan. Ook die 
vraag is niet beantwoord. Het is niet duidelijk of de regering nu al dan 
niet een beroep wil doen op de Europese leningen van het herstel-
fonds. 
 
Ik kan alleen maar concluderen dat de beide vragen die ik u vandaag 
heb gesteld, tot mijn spijt niet zijn beantwoord. 
 

Le budget qui a été adopté en dé-
cembre 2022 prévoit des recettes 
probables de 179 millions d'euros 
pour 2022 et une estimation de 259 
millions d'euros pour 2023. La se-
crétaire d'État modifiera-t-elle le 
budget? Les subventions de 4,5 
milliards d'euros étant menacées, 
nous pourrions éventuellement 
faire usage des prêts issus du 
fonds de relance européen. Le 
budget adopté laisse subsister 
beaucoup de doutes à ce sujet. 
 
Je ne peux que constater qu'au-
cune de mes question n'a reçu de 
réponse.  
 

01.09 Staatssecretaris Alexia Bertrand: Mijnheer Vermeersch, ik ant-

woordde wel degelijk op de vraag, die ook door de heer Van Hees werd 
gesteld, in die zin dat de vraag vandaag niet aan de orde is. We kunnen 
namelijk vandaag niet zeggen dat die mijlpalen niet bereikt zullen zijn. 
We zullen alles in het werk stellen om die mijlpalen tegen dan wel te 
bereiken en we hebben daartoe nog wat tijd. Het is dus te vroeg om 
dat vandaag te zeggen. 
 

01.09  Alexia Bertrand, secrétaire 

d'État: Parce que ce que vous de-
mandez n'est pas à l’ordre du jour, 
je l'ai dit clairement. Nous ne pou-
vons tout simplement pas encore 
dire si ces jalons seront atteints ou 
non. Nous ferons, bien sûr, tous les 
efforts nécessaires pour y parvenir.  
 

01.10  Wouter Vermeersch (VB): Ik kan alleen maar vaststellen dat 

er vele honderden miljoenen als inkomsten voor de regering in de be-
groting zijn ingeschreven en dat u die al meegerekend hebt, terwijl u 
nu bevestigt dat u totaal niet weet hoe het zit. Zo rekent u zich rijk met 
de begroting, die al vele miljarden in het rood staat. Wij zien hier al één 
voorbeeld hoe vele honderden miljoenen worden ingeschreven zonder 
dat daarover enige duidelijkheid bestaat. Mevrouw de staatssecretaris, 
vergeef mij de uitspraak, maar dat is geen correcte manier om te be-
groten. 
 

01.10  Wouter Vermeersch (VB): 

Plusieurs centaines de millions 
d'euros sont déjà inscrits comme 
recettes dans le budget, alors que 
la secrétaire d'État confirme main-
tenant qu'elle ne sait pas encore 
comment le dossier évoluera. De 
cette manière, le gouvernement 
pense qu’il est beaucoup plus riche 
qu’il ne l’est en réalité!  
 

Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 
 

02 Vraag van Sander Loones aan Alexia Bertrand (Begroting en Consumentenbescherming) over "De 

gevraagde inspanning van het IMF en de vaste en variabele inspanning van de regering" (55032793C) 

02 Question de Sander Loones à Alexia Bertrand (Budget et Protection des consommateurs) sur "L'ef-

fort demandé par le FMI et les efforts fixe et variable du gouvernement" (55032793C) 
 

02.01  Sander Loones (N-VA): Mevrouw de voorzitster, ik verwijs naar 

mijn schriftelijk ingediende vraag. 
 
Mevrouw de staatssecretaris, het IMF bracht eind december opnieuw 
haar jaarlijkse economische doorlichting uit van België. Het IMF bena-
drukt dat het overheidstekort niet meer mag stijgen en er snel moet 
gewerkt worden aan een daling. 
 
Meer concreet wordt er bijvoorbeeld gevraagd dat de totale overheid 
een begrotingsinspanning van 0,8 % van het bpp in 2023 en in 2024 te 

02.01  Sander Loones (N-VA): Au 

terme de sa radiographie annuelle, 
le FMI a indiqué que le déficit public 
de notre pays ne pouvait plus aug-
menter et que nous devions nous 
atteler à mettre en oeuvre une di-
minution rapide de ce déficit. Con-
crètement, le FMI nous réclame un 
effort budgétaire de 0,8 % du PIB 
en 2023 et en 2024. 
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doen. 
 
Graag stel ik u hierover volgende vragen: 
 
1/ In een reactie op bovenstaande oproep van het IMF gaf u aan de 
pers mee dat de federale regering voor entiteit I plant om een begro-
tingsinspanning van 0,6 % te doen voor de jaren 2023 en 2024 samen. 
 
Betreft uw gecommuniceerde 0,6 % een gecumuleerd cijfer voor de 
beide jaren samen opgeteld? Of is het uw ambitie elk jaar 0,6 % te 
realiseren? Welk deel hiervan kwalificeert u als structureel? 
 
2/ In de gecorrigeerde toelichting bij uw begroting is te lezen dat de 
'regering vast houdt aan de bij haar aantreden afgesproken vaste in-
spanning ten belope van 2 % van het bbp' en 'er daarbovenop wordt 
voor 2023 en 2024 een variabele inspanning geleverd van respectie-
velijk 912 miljoen EUR (0,16 % van het bbp) en 1,625 miljoen EUR 
(0,27 % van het bbp) (…)' 
 
Dit brengt het totaal voor 2023 en 2024 respectievelijk op 0,36 % en 
0,47 %. 
 
Hoe verhouden deze percentages zich tot uw gecommuniceerde cijfer 
van 0,6 %?   
 
3/ Klopt het dat uit de algemene toelichting te verstaan is dat entiteit I 
een netto inspanning van 871 miljoen euro plant te doen (pag. 7, doc 
55 2930/003)? 
 

 
La secrétaire d'État a déclaré dans 
la presse que l'État fédéral était 
prêt à consentir un effort de 0,6 % 
pour ces deux années. Veut-elle 
dire par là 0,6 % chaque année? 
Quelle est la part structurelle de cet 
effort? 
 
Dans le budget corrigé, il est indi-
qué que le gouvernement se tien-
dra aux 2 % du PIB convenus, aux-
quels s'ajoutera un effort variable. 
Comment la secrétaire d'État con-
cilie-t-elle ces chiffres avec celui de 
0,6 %? Est-il exact qu'il faut com-
prendre de l'exposé général que 
l'entité I compte fournir un effort net 
de 871 millions d'euros?  
 

02.02 Staatssecretaris Alexia Bertrand: Mijn ambitie is om een struc-

turele begrotingsinspanning te realiseren van 0,6 % over de periode 
2023-2024. De 0,6 % is het resultaat van de reeds van bij het begin 
van deze legislatuur vastgestelde vaste inspanning van 0,2 % per jaar 
van het bbp. Daarbovenop werden er bij de opmaak van de initiële be-
groting voor 2023-2024 nog variabele inspanningen van respectievelijk 
0,16 % en 0,11 % van het bbp, samen dus 0,27 %, geleverd. Dat 
brengt de bruto-inspanning dus op 0,67 % van het bbp. Indien men de 
impact van de besliste nieuwe initiatieven in mindering brengt, komt 
men tot de aangehaalde 0,6 %. Het betreft dus een netto-inspanning. 
Dat is de uitleg voor dat bedrag. 
 
Uw interpretatie van het cijfer uit tabel 1 van de algemene toelichting is 
niet correct. De maatregelen die in die tabel zijn opgenomen, geven 
enkel een overzicht van de beslissingen die tijdens het conclaaf wer-
den genomen met betrekking tot de vaste en variabele inspanningen 
en met betrekking tot het nieuwe beleid. De regering nam als uitgangs-
punt immers het rapport van het Monitoringcomité van september, 
waarin reeds voor een groot deel de maatregelen waren opgenomen 
die de regering bij haar aantreden in 2020 had beslist in het kader van 
de vaste structurele inspanning. Op basis van de regeringstabellen die 
toen werden opgemaakt, komt de bijkomende vaste inspanning voor 
2023 neer op 1,3 miljard euro. 
 

02.02 Alexia Bertrand, secrétaire 

d'État: Mon ambition est de parve-
nir à un effort budgétaire structurel 
de 0,6 % sur la période 2023-2024. 
Au début de la législature en cours, 
il a été convenu d'un effort de 
0,2 % par an. Nous y avons ajouté 
0,16 % lors de la confection du 
budget initial pour 2023 et 0,11 % 
lors de la confection du budget ini-
tial pour 2024. Cela porte l'effort 
brut à un total de 0,67 % du PIB. 
Déduction faite de l'incidence des 
nouvelles initiatives décidées, on 
obtient un résultat net de 0,6 %.  
 
L'interprétation de l'exposé général 
donnée par M. Loones n'est pas 
correcte. Les chiffres du tableau 1 
se rapportent uniquement aux dé-
cisions prises durant le conclave. 
En effet, le gouvernement a pris 
comme base le rapport du Comité 
de monitoring de septembre, qui 
comprenait déjà les mesures struc-
turelles annoncées par le gouver-
nement en 2020. Sur la base des 
tableaux réalisés par le gouverne-
ment à l'époque, l'effort supplé-
mentaire pour 2023 s'élève à 
1,3 milliard d'euros.  
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02.03  Sander Loones (N-VA): Bedankt voor deze verduidelijking.  

 
Ik vond uw communicatie van de afgelopen weken zuiverder. U ver-
wees immers naar de 1,2 % over de hele legislatuur. U gaf ook onmid-
dellijk aan dat dat over de vier jaar was. Hier was het opmerkelijk – al 
kan het ook aan de journalisten liggen – dat het IMF een inspanning 
van 0,8 % vroeg en u een inspanning van 0,6 % communiceerde. Dat 
creëert de indruk dat u er bijna bent. U doet echter geen inspanning 
van 0,6 % maar van 0,3 %. Dat is natuurlijk een navenant verschil met 
wat het IMF van ons vraagt.  
 
Het wordt wel bijzonder. De Nationale Bank vraagt een begrotingsin-
spanning van 0,5 %, 6 jaar lang. Het IMF vraagt 0,8 % per jaar. Straks 
zullen we het nog hebben over de Europese Commissie, die het heeft 
over 1 % boven op de huidige inspanning. Dat zijn toch redenen om 
licht in paniek te slaan. 
 

02.03  Sander Loones (N-VA): La 

communication selon laquelle on 
parviendrait à un effort de 0,6 % 
laisse supposer que le gouverne-
ment ne serait pas loin de répondre 
à la demande du FMI, portant sur 
un effort de 0,8 %. Si nous parlons 
toutefois d'une période de deux 
ans, l'effort pour cette année et 
l'année prochaine est, en réalité, 
de 0,3 %. Ce chiffre est largement 
inférieur à 0,8 % et ne correspond, 
en outre, pas entièrement aux exi-
gences de la Banque nationale. La 
Commission européenne réclame 
d'ailleurs, quant à elle, un effort en-
core beaucoup plus important. 
Bref, il y a matière à paniquer.  
 

Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 
 

03 Vraag van Sander Loones aan Petra De Sutter (VEM Ambtenarenzaken en Overheidsbedrijven, Te-

lecommunicatie en Post) over "De eerste ontwerpanalyse van de begroting 2023 door het Rekenhof" 
(55032796C) 

03 Question de Sander Loones à Petra De Sutter (VPM Fonction publique et Entreprises publiques, 

Télécoms et Poste) sur "Le premier projet d'analyse du budget 2023 par la Cour des comptes" 
(55032796C) 
 

03.01  Sander Loones (N-VA): Ik verwijs naar mijn schriftelijk inge-

diende vraag. 
 
Mevrouw de staatssecretaris, 
 
Groen staat als partij voor transparantie communicatie naar de burger, 
en naar het parlement. Correcte en eerlijke informatiedoorstroming is 
niet alleen noodzakelijk om het vertrouwen in de politiek te verhogen, 
maar ook essentieel om de parlementaire werkzaamheden te kunnen 
volbrengen. 
 
In dit opzicht vraag ik u om transparantie te verlenen inzake de analyse 
van de begroting '23 die het Rekenhof maakte. Het Rekenhof bezorgde 
immers een voorlopige analyse van de begroting 2023 aan de regering 
waarop de regering haar bemerkingen kon formuleren. Vervolgens 
werd na het vertrek van mevr. De Bleeker de algemene toelichting bij 
de begroting aangepast en aansluitend ook de analyse van het Reken-
hof over die eerst ingediende begroting. 
 
Kan u mij, in de geest van transparantie en het correct informeren van 
het parlement, deze eerste ontwerpversie van de analyse van het Re-
kenhof bezorgen? 
 

03.01  Sander Loones (N-VA): 

Dans le cadre de la transparence à 
laquelle le gouvernement se dit 
tant attaché, la secrétaire d'État 
peut-elle me fournir davantage 
d'informations concernant le pre-
mier projet d'analyse du bud-
get 2023 établi par la Cour des 
comptes?  
 

03.02 Staatssecretaris Alexia Bertrand: Mijnheer Loones, u hebt die 

vraag ook al in december gesteld. Ik kan heel kort antwoorden. Bij mijn 
weten, en na contact met mijn administratie, de FOD BOSA, werd er 
nooit een ontwerpverslag gemaakt over de ingediende begroting 2023. 
Bijgevolg werd er ook geen analyse doorgestuurd naar de regering. 
 

03.02  Alexia Bertrand, secrétaire 

d'État: Il n'y a jamais eu de projet 
de rapport sur le budget déposé 
pour 2023, et encore moins d'ana-
lyse envoyée au gouvernement.  
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03.03  Sander Loones (N-VA): Dat is wel een zeer interessant ant-

woord. Waarover gaat het? Op basis van de ontwerpbegroting van me-
vrouw De Bleeker heeft het Rekenhof een analyse gemaakt, en die 
werd afgetoetst bij de administratie en de verschillende kabinetten. U 
zegt vandaag dat dat niet gebeurd is. Dat is interessant en het prikkelt 
alvast mijn curiositeit om daarop verder door te vragen.  
 
Deze vraag was eigenlijk niet aan u gericht, maar aan mevrouw De 
Sutter, en die heeft dat zeer handig naar u doorgespeeld. Het is toch 
bijzonder dat een partij als Groen, die zegt voor veel transparantie in 
het parlementair debat te staan, op zo’n specifieke vraag niet wil ant-
woorden. 
 
Ik krijg ongetwijfeld nog wel de kans om die vraag bij een andere gele-
genheid aan mevrouw De Sutter te stellen. 
 

03.03  Sander Loones (N-VA): La 

Cour des comptes a analysé le pro-
jet de budget de l'ancienne secré-
taire d'État De Bleeker. Cette ana-
lyse a été vérifiée auprès des ser-
vices et des cabinets respectifs. 
Mais selon l'actuelle secrétaire 
d'État, cela n'a apparemment ja-
mais eu lieu. C'est étrange. Cette 
question a été adressée à la mi-
nistre De Sutter, qui, en tant que 
membre de Groen, défend la trans-
parence dans le débat parlemen-
taire. Le fait qu'elle ne souhaite pas 
répondre à cette question en dit 
d'ailleurs long.  
 

03.04 Staatssecretaris Alexia Bertrand: Ik heb nog een korte toevoe-

ging. Het Rekenhof stelt veel vragen en er is veel overleg, maar een 
ontwerpverslag of een analyse hebben wij gewoon niet ontvangen. 
 

03.04  Alexia Bertrand, secrétaire 

d'État: La Cour des comptes pose 
beaucoup de questions et nous 
nous concertons beaucoup, mais 
nous n'avons jamais reçu d'ana-
lyse ni de rapport de projet.  
 

03.05  Sander Loones (N-VA): Dank voor die nuance. Bij dezen vraag 

ik u dan ook om al die vragen en dat verslag aan het Parlement te 
bezorgen. Ik nodig u uit om dat proactief te doen. Ik ben in elk geval 
blij dat nu formeel bevestigd wordt dat er wel degelijk communicatie 
geweest is tussen het Rekenhof en de regering over de begroting van 
mevrouw De Bleeker.  
 
Ik nodig u dus uit om die communicatie aan het Parlement te bezorgen 
en ik zal niet nalaten om daar nog een vraag over in te dienen. 
 

03.05  Sander Loones (N-VA): 

Dans ce cas, je demande à la se-
crétaire d'État de fournir au Parle-
ment l'intégralité de cette commu-
nication.  
 

Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 
 

04 Vraag van Sander Loones aan Alexia Bertrand (Begroting en Consumentenbescherming) over "De 

toekomst van de begroting" (55032797C) 

04 Question de Sander Loones à Alexia Bertrand (Budget et Protection des consommateurs) sur 

"L'avenir du budget" (55032797C) 
 

04.01  Sander Loones (N-VA): Mevrouw de voorzitster, mevrouw de 

staatssecretaris, ik verwijs naar de tekst van mijn vraag, zoals inge-
diend. 
 
Mevrouw de staatssecretaris, de federale begroting blijft stevig rood 
kleuren en dit zal in 2023 en 2024 niet anders zijn aangezien de voor-
genomen inspanning van deze regering slechts minimaal blijft.  
 
Graag stel ik u volgende vragen over de toekomstige toestand van de 
begroting:  
 
1/ De regering heeft nog steeds het voornemen om enkele hervormin-
gen door te voeren op het vlak van fiscaliteit, arbeidsmarkt en pensi-
oenen. Welke begrotingsimpact heeft de regering voor ogen met deze 
hervormingen?  
 
2/ Indien de beloofde hervormingen onvoldoende resultaat brengen of 
uitblijven, zal de regering haar begrotingsinspanning (vast en variabel) 

04.01  Sander Loones (N-VA): 

Tant cette année que l'année pro-
chaine, notre budget restera dans 
le rouge vif car les efforts planifiés 
du gouvernement sont très limités.  
 
Le gouvernement a-t-il toujours 
l'intention de mettre en œuvre 
quelques réformes dans les do-
maines de la fiscalité, du marché 
de l'emploi et des pensions? Quelle 
en est l'incidence budgétaire pré-
vue? Le gouvernement ajustera-t-il 
son effort budgétaire si les ré-
formes ne donnent pas de résul-
tats?  
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alsnog bijsturen om de begrotingscijfers op te krikken? 
 

04.02 Staatssecretaris Alexia Bertrand: Op de ministerraad van 13 

januari 2023 werd de omzendbrief in verband met de begrotingscon-
trole goedgekeurd. Dit is het officiële startschot van de begrotingscon-
trole 2023. Tijdens de komende maanden is het inderdaad het doel van 
de regering om de gesprekken over de verschillende hervormingen 
voort te zetten. Zoals altijd zal de regering tijdens het begrotingscon-
claaf nagaan of er bijkomende inspanningen zullen worden geleverd 
en welke extra vragen kunnen worden aangehouden. 
 
De mogelijke budgettaire impact van de hervormingen zal hiervan on-
derdeel uitmaken. Echter, niet alle hervormingen zullen een impact op 
de begroting van 2023 hebben. Hervormingen zijn noodzakelijk om de 
budgettaire houdbaarheid op lange termijn te garanderen. Dat heb ik u 
ook al gezegd tijdens de beleidsverklaring: hervormingen hebben vaak 
pas een impact op de lange termijn, door de soms lange overgangsbe-
palingen. Dat is ook in lijn met wat Europa opneemt in zijn voorstel voor 
het nieuwe begrotingskader. 
 

04.02  Alexia Bertrand, secrétaire 

d'État: Le Conseil des ministres a 
approuvé la circulaire de contrôle 
budgétaire le 13 janvier 2023. Le 
gouvernement entend poursuivre 
les discussions sur les différentes 
réformes au cours des prochains 
mois. Comme toujours, il évaluera 
lors du conclave budgétaire si des 
efforts supplémentaires sont né-
cessaires et à quelles demandes 
d'argent supplémentaire il est pos-
sible de répondre. L’incidence bud-
gétaire potentielle des réformes 
fera partie de cette évaluation. 
Toutes les réformes n'auront pas 
d’incidence sur le budget 2023. 
Elles sont nécessaires pour assu-
rer la viabilité budgétaire à long 
terme et n'ont souvent une inci-
dence qu'à long terme, en raison 
des dispositions transitoires parfois 
longues. Par ailleurs, cette inci-
dence à long terme est conforme 
au cadre budgétaire européen.  
 

04.03  Sander Loones (N-VA): Mevrouw de staatssecretaris, u hebt 

gelijk, hervormingen hebben ook een impact op langere termijn, meer 
zelfs dan op korte termijn. Dat is een reden om er snel mee te begin-
nen. Kwatongen zouden kunnen beweren dat er misschien wat tijd ver-
loren is gegaan, omdat het pensioenakkoord al in september 2021 ge-
trancheerd had moeten zijn. 
 
De vraag is ook wat de bedoeling van de begrotingscontrole precies is. 
Is het daadwerkelijk een controle of komen er opnieuw politieke onder-
handelingen over extra hervormingen? Dat is nog altijd niet helemaal 
duidelijk. In een klassieke controle zou moeten worden nagegaan of 
de gemaakte afspraken van november en december daadwerkelijk 
worden gerealiseerd. De regering blijft daarover echter mist spuien en 
doet alsof er nog iets extra’s zal gebeuren. Anderzijds blijken de notifi-
caties over de pensioenhervorming niet meer te worden gerespec-
teerd. Ik kijk al uit naar het debat over de begrotingscontrole. 
 

04.03  Sander Loones (N-VA): 

Cette incidence à long terme est, 
bien entendu, justement une raison 
pour avancer rapidement dans ce 
dossier. Nous ne savons toujours 
pas s'il s'agit effectivement d'un 
contrôle des accords conclus en 
novembre et décembre ou si des 
réformes supplémentaires sont 
prévues. Les notifications sur la ré-
forme des pensions semblent déjà 
ne plus être respectées.  
 

Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 
 

05 Vraag van Sander Loones aan Alexia Bertrand (Begroting en Consumentenbescherming) over "De 

rol van de staatssecretaris voor Begroting bij het realiseren van hervormingen" (55032798C) 

05 Question de Sander Loones à Alexia Bertrand (Budget et Protection des consommateurs) sur "Le 

rôle de la secrétaire d'État au Budget dans la mise en œuvre de réformes" (55032798C) 
 

05.01  Sander Loones (N-VA): Ik zie graag dat de staatssecretaris 

voor Begroting een zeer visibele en actieve rol speelt in het publieke 
debat, in het Parlement, maar zeker ook in de regering. Ik ben blij te 
horen dat u straks bij het kernkabinet verwacht wordt. Dat zal dan ho-
pelijk ook gaan over een aantal sociaal-economische hervormingen.  
 
Mevrouw de staatssecretaris, kan u een tipje van de sluier oplichten 

05.01  Sander Loones (N-VA): 

Espérons que le prochain Conseil 
des ministres restreint, en pré-
sence de la secrétaire d'État, abor-
dera certaines réformes socioéco-
nomiques. Quel rôle la secrétaire 
d'État entend-elle jouer à cet 
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over uw aanpak binnen de regering? Hoe zorgt u ervoor dat iedereen 
zeker naar u luistert?  
 

égard?  
 

05.02 Staatssecretaris Alexia Bertrand: Mijnheer Loones, bedankt 

voor uw bezorgdheid. Mijn rol tijdens de onderhandelingen over de her-
vormingsplannen is dezelfde als altijd. Ik zal erover waken dat de bud-
gettaire impact correct geraamd wordt, rekening houdend met de juiste 
parameters. Ik zal verder proberen ervoor te zorgen dat er in de juiste 
budgettaire richting wordt beslist, door de aandacht te vestigen op de 
kosten en de mogelijke opbrengsten. Op die manier kan ik samen met 
mijn collega’s binnen de regering een beslissing nemen op basis van 
correcte en actuele informatie. U weet immers dat ik altijd het belang 
van de begroting in mijn hoofd houd. Ik kan ook bevestigen dat ik aan-
wezig zal zijn bij de besprekingen van het kernkabinet over deze her-
vormingsplannen, behoudens ziekte of overmacht.  
 
Betreffende de adviezen van de Inspectie van Financiën en van mijn 
administratie kan ik u meegeven dat ik hier altijd zeer veel aandacht 
aan besteed. Deze adviezen zijn zeer waardevol en bevatten terechte 
opmerkingen. Zoals altijd zal de regering met deze adviezen rekening 
houden in de finale beslissing die genomen wordt. 
 

05.02  Alexia Bertrand, secrétaire 

d'État: Je serai effectivement pré-
sente lorsque le Conseil des mi-
nistres restreint discutera des pro-
jets de réforme. Je veillerai à esti-
mer l'impact budgétaire d'éven-
tuelles mesures sur la base de pa-
ramètres corrects et à jour. Je serai 
également attentive aux éven-
tuelles dépenses et recettes. 
 
J'accorde toujours une attention 
toute particulière aux avis de l'Ins-
pection des finances et de mon ad-
ministration, car ils contiennent des 
remarques extrêmement pré-
cieuses et judicieuses. Le gouver-
nement en tiendra compte dans 
ses décisions.  
 

05.03  Sander Loones (N-VA): Mevrouw de staatssecretaris, het is fijn 

om van u te horen dat deze regering altijd beslist op basis van “correcte 
en actuele informatie”. Wij mogen er dus van uitgaan dat een rege-
ringsbeslissing altijd becijferd is. We zullen niet nalaten om straks nog 
een aantal cijfergegevens op te vragen.  
 
U zegt ook dat het vanzelfsprekend is dat u het advies van de Inspectie 
van Financiën zeer serieus neemt. Ik nodig u dan toch uit om het ant-
woord op mijn schriftelijke vraag nog eens te herlezen. Ik heb namelijk 
gevraagd hoe vaak een negatief of voorwaardelijk advies vanuit uw 
administratie door de ministerraad wordt overruled. Bij mevrouw De 
Bleeker was dat op een paar maanden tijd 39 keer het geval. Ik heb 
die vraag opnieuw ingediend bij u en u hebt een overzicht gegeven van 
de standpunten van Begroting en Financiën. U hebt echter zeer doel-
bewust niet geantwoord op de vraag hoeveel keer u en de adviezen 
overruled zijn. Dat was misschien een vergetelheid, maar ik denk het 
niet. Ik heb een aanvullende schriftelijke vraag ingediend. U hebt alleen 
gezegd dat u persoonlijk twee keer overruled bent sinds u staatssecre-
taris bent. 
 
Voor de rest van die beslissingen zijn er echter geen cijfers vrijgege-
ven. Als u die alsnog zou hebben, nodig ik u van harte uit om die aan 
het Parlement te bezorgen. De vraag daarover is in elk geval inge-
diend. 
 

05.03  Sander Loones (N-VA): 

Sous l'ancienne secrétaire d'État 
De Bleeker, l'administration a for-
mulé en quelques mois 39 avis né-
gatifs ou conditionnels, lesquels 
ont ensuite été ignorés par le Con-
seil des ministres. Toutefois, l'ac-
tuelle secrétaire d'État n'a pas en-
core répondu à ma question écrite 
visant à savoir combien d'avis 
avaient été écartés sous son man-
dat. Elle a seulement dit avoir été 
personnellement désavouée à 
deux reprises.  
 

05.04 Staatssecretaris Alexia Bertrand: Ik zal het nog eens bekijken, 

mijnheer Loones. Ik heb namelijk de indruk dat ik wel op die vraag heb 
geantwoord. Ik heb in mijn schriftelijk antwoord geschreven dat ik u kon 
meegeven dat sinds mijn aanstelling de ministerraad twee keer het ad-
vies over de begroting niet gevolgd heeft. In beide gevallen had dit te 
maken met een voldongen feit. 
 

05.04  Alexia Bertrand, secrétaire 

d'État: Depuis ma nomination, le 
Conseil des ministres n'a pas suivi 
un avis sur le budget à deux re-
prises. Dans les deux cas, j'ai été 
mise devant le fait accompli.  
 

05.05  Sander Loones (N-VA): Ik zal het debat nu toch maar voeren. 

U hebt inderdaad gezegd dat het twee keer gebeurd is voor uzelf. Wij 
weten dus dat u die statistieken hebt en dat u kunt achterhalen hoe 
vaak de ministerraad uw advies niet gevolgd heeft. Wij weten dat dit 

05.05  Sander Loones (N-VA): 

L'année dernière, il y a eu au total 
92 avis négatifs et 970 avis condi-
tionnels, dont 35 avis négatifs et 
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ook het geval was voor de periode onder mevrouw De Bleeker. Zij ant-
woordde dat het toen 39 keer gebeurde. 
 
U hebt echter niet geantwoord wat betreft het totale aantal. U hebt ge-
zegd dat er in het tweede semester van vorig jaar 35 negatieve advie-
zen en 370 voorwaardelijke adviezen waren. Voor het hele jaar waren 
er 92 negatieve adviezen en 970 voorwaardelijke. Voor die cijfers hebt 
u niet gezegd hoeveel keer de ministerraad u overruled heeft. Die de-
tailcijfers heb ik inmiddels opgevraagd via een schriftelijke vraag. Ik kijk 
uit naar uw antwoord. 
 

370 avis conditionnels au deu-
xième semestre. Combien de ces 
avis ont-ils été rejetés au Conseil 
des ministres?  
 

05.06 Staatssecretaris Alexia Bertrand: Ik zal dat bekijken. Als ik uw 

vraag goed begrijp, wil u de data van voor mijn aanstelling? 
 

05.06  Alexia Bertrand, secrétaire 

d'État: Je dois le vérifier. Monsieur 
Loones sollicite donc également 
des données antérieures à ma no-
mination?  
 

05.07  Sander Loones (N-VA): Ja, van het hele jaar. 

 

05.07  Sander Loones (N-VA): 

Oui, pour toute l'année.  
 

05.08 Staatssecretaris Alexia Bertrand: Ik zal nagaan of wij die info 

wel degelijk hebben en kunnen verschaffen. 
 

05.08  Alexia Bertrand, secrétaire 

d'État: Je vais vérifier si nous pou-
vons fournir ces informations.  
 

05.09  Sander Loones (N-VA): U hebt die informatie zeker, want u 

hebt zelf al geantwoord en ook mevrouw De Bleeker heeft geantwoord. 
Ik kijk dus uit naar uw antwoord op mijn schriftelijke vraag. Vandaag 
hebt u die cijfers hier natuurlijk niet, daar heb ik alle begrip voor. 
 

05.09  Sander Loones (N-VA): La 

secrétaire d'État dispose certaine-
ment de ces informations.  
 

Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 
 

06 Samengevoegde vragen van 

- Sander Loones aan Alexia Bertrand (Begroting en Consumentenbescherming) over "De begro-
tingsimpact van het energiebeleid" (55032799C) 
- Sander Loones aan Alexia Bertrand (Begroting en Consumentenbescherming) over "De geraamde 
budgettaire meerjarenimpact van de levensduurverlenging van de kerncentrales" (55033097C) 

06 Questions jointes de 

- Sander Loones à Alexia Bertrand (Budget et Protection des consommateurs) sur "L'incidence budgé-
taire de la politique énergétique" (55032799C) 
- Sander Loones à Alexia Bertrand (Budget et Protection des consommateurs) sur "L'incidence budgé-
taire de la prolongation des centrales nucléaires estimée sur plusieurs années" (55033097C) 
 

06.01  Sander Loones (N-VA): Mevrouw de staatssecretaris, wat is 

de stand van zaken in de onderhandelingen over de kerncentrales? 
Wat zal het beleid ter zake kosten, op welke termijn zullen die kosten 
potentieel gedragen moeten worden? Er doen bedragen de ronde van 
40 miljard euro, vanzelfsprekend uit te spreiden over een hele reeks 
begrotingsjaren. 
 
Ik ga ervan uit dat u cijfers en simulaties ter beschikking hebt van de 
marge waarbinnen de regering opereert wanneer zij onderhandelt over 
de verlengde openingsduur van kerncentrales. Graag had ik minstens 
een ruwe schatting van wat ons dat potentieel zal kosten. 
 

06.01  Sander Loones (N-VA): La 

secrétaire d'État dispose-t-elle de 
simulations de coûts relatives à la 
prolongation de la durée de vie des 
centrales nucléaires? À combien 
s'élève l'estimation approximative 
à long terme?  
 

06.02 Staatssecretaris Alexia Bertrand: Mijnheer Loones, op maan-

dag 9 januari werd een heads of terms met betrekking tot de verlengde 
openingsduur van Doel 4 en Tihange 3 gesloten. In die heads of terms 
wordt onder andere bepaald dat de Belgische Staat zal participeren in 

06.02  Alexia Bertrand, secrétaire 

d'État: Les clauses principales de 
la prolongation de la durée de vie 
de Doel 4 et Tihange 3 conclues le 
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de vennootschap die de betreffende reactoren beheert. Dat betekent 
dat de Belgische Staat zal deelnemen in de noodzakelijke investerin-
gen. De precieze kostprijs hangt af van de kosten die noodzakelijk zijn 
om te verzekeren dat de veiligheid niet in het gedrang komt. Voorts 
hangt de budgettaire impact natuurlijk af van de financiële resultaten, 
die afhankelijk zijn van de elektriciteitsprijzen in de toekomst. 
 
De controle op de voorzieningen die aangelegd worden in verband met 
de toekomstige kosten inzake de opslag en definitieve berging van nu-
cleair afval wordt uitgeoefend door de Commissie voor nucleaire voor-
zieningen (CNV), waarin van rechtswege een vertegenwoordiger van 
de FOD BOSA zitting heeft. 
 

9 janvier 2023 prévoient notam-
ment que la Belgique participera à 
la société qui gère ces réacteurs, 
de sorte que la Belgique contri-
buera également aux investisse-
ments nécessaires. Le coût précis 
dépendra de l'évaluation de la sé-
curité et des résultats financiers 
basés sur les futurs prix de l'électri-
cité.  
 

06.03  Sander Loones (N-VA): Mevrouw de staatssecretaris, met dat 

antwoord ben ik niet tevreden. Het gaat over een enorm dossier met 
gigantische kosten. U kunt verwijzen naar het feit dat de precieze kost-
prijs nog zal afhangen van de energieprijzen in de toekomst. Dat is 
juist, niemand heeft een glazen bol. Het is echter wel uw job, uw taak, 
om te waken over de begroting, niet alleen dit jaar, maar ook voor de 
toekomst. Daarom verwacht ik dat u minstens ruwe schattingen of ra-
mingen hebt van wat dat kan betekenen. 
 
Ik kan me niet inbeelden dat de regering niet over die cijfers beschikt. 
Als u die cijfers niet hebt, is dat totaal onverantwoordelijk, want dat 
betekent dat men onderhandelt met Parijs zonder ook maar te weten 
wat de precieze impact is. Ik kan me niet inbeelden dat dat het geval 
is. Daarom nodig ik u nogmaals uit om daarover transparantie te ge-
ven. De genomen beslissing heeft een budgettaire impact die tientallen 
jaren ver reikt. Ik denk dat de belastingbetaler recht heeft op die infor-
matie. 
 

06.03  Sander Loones (N-VA): Il 

serait complètement irresponsable 
de la part du gouvernement de ne 
même pas disposer d'estimations 
approximatives. Le contribuable a 
droit à ces informations.  
 

Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 
 

07 Vraag van Sander Loones aan Alexia Bertrand (Begroting en Consumentenbescherming) over "De 

organisatie van het begrotingsconclaaf" (55032978C) 

07 Question de Sander Loones à Alexia Bertrand (Budget et Protection des consommateurs) sur "L'or-

ganisation du conclave budgétaire" (55032978C) 
 

07.01  Sander Loones (N-VA): Op 7 januari 2023 gaf begrotingsexpert 

Wim Moesen een interview in De Morgen onder andere over de fede-
rale begrotingsperikelen. Hij kaartte de inefficiënt georganiseerde be-
grotingsopmaak en -opvolging in België aan met een nadruk op het 
steeds herhalend laattijdig aanvatten van de geplande begrotingscon-
claven in een beleidscyclus. 
 
Graag stel ik u hierover volgende vragen: 
1/ Welke timing heeft u voor ogen voor de volgende begrotingscontrole 
in 2023 (voorbereiding, beleidsbeslissing, parlementair debat, aanpas-
singen …)? 
2/ Zal reeds in juli '23 gestart worden met de begrotingsopmaak voor 
2024, en dit dus niet over de zomer getild worden zoals voorgaande 
jaren? 
 

07.01  Sander Loones (N-VA): 

Dans le quotidien De Morgen du 
7 janvier, le professeur Wim Moe-
sen, expert budgétaire, a critiqué 
l'inefficacité de l'organisation de la 
confection et du suivi du budget en 
Belgique.  
 
Quel calendrier la secrétaire d'État 
envisage-t-elle pour le contrôle 
budgétaire 2023 et la confection du 
budget 2024?  
 

07.02 Staatssecretaris Alexia Bertrand: Mevrouw de voorzitster, mijn-

heer Loones, op de ministerraad van 13 januari 2023 werd de omzend-
brief in verband met de begrotingscontrole goedgekeurd. De omzend-
brief bevat in punt 2.1 ook de timing voor het technische deel van de 
begrotingscontrole, met onder andere het rapport van het Monitoring-
comité op 16 maart 2023. 

07.02 Alexia Bertrand, secrétaire 

d'État: La circulaire relative au con-
trôle budgétaire, approuvée par le 
Conseil des ministre du 13 janvier 
2023, fixe le calendrier de la partie 
technique du contrôle budgétaire, 
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De deadline voor het indienen van de begroting in het Parlement is 
30 april 2023. De nadere planning van de werkzaamheden moet nog 
worden bepaald door de diensten van de Kamer. 
 
Voor de begrotingsopmaak 2024 is nog geen omzendbrief opgesteld. 
Ik kan u echter meegeven dat het net zoals de voorgaande jaren de 
bedoeling is om in mei 2023 te starten met het technische luik van de 
begrotingsopmaak. Ik herinner er u wel aan dat wij in 2022 een begro-
ting hebben gemaakt voor twee jaar, waardoor vele politieke beslissin-
gen reeds zijn genomen voor 2024. 
 

qui comprend notamment le rap-
port du Comité de monitoring du 16 
mars 2023, ainsi que l'échéance 
pour le dépôt du budget au Parle-
ment le 30 avril 2023. Les services 
de la Chambre fixeront les détails 
du planning. Une circulaire n'a pas 
encore été élaborée pour la con-
fection du budget de 2024, mais 
l'objectif est d'entamer la partie 
technique en mai 2023. En 2022, 
nous avons confectionné un bud-
get pour deux ans, de sorte que 
certaines décisions politiques ont 
déjà été prises.  
 

07.03  Sander Loones (N-VA): Mevrouw de staatssecretaris, ik dank 

u om de omzendbrief over de begrotingscontrole te bezorgen. Wij heb-
ben de brief goed ontvangen. Het is ook goed en interessant om te 
weten dat hij nog moet worden opgesteld voor de begrotingsopmaak 
2024. 
 
Wat mij wel stoort, is dat de regering constant op twee benen danst. U 
stelt enerzijds dat de regering een begroting heeft afgeklopt voor twee 
jaar en dat de grote politieke beslissingen al zijn genomen. Anderzijds 
lezen wij echter voortdurend dat een en ander niet juist is en dat de 
regering nog extra hervormingen zal doorvoeren boven op de reeds 
genomen beslissingen. 
 
U kunt natuurlijk maar één verhaal gebruiken. De huidige regering ge-
bruikt ze allebei en spreekt zich daardoor tegen. Ofwel geeft u toe dat 
de regering niet meer ambitie heeft dan wat al is afgesproken. Dan 
weten wij dat tenminste, maar dan moet u ook niet doen alsof er nog 
allerlei zaken zullen worden beslist. U kunt ook toegeven dat de rege-
ring heel goed beseft dat zij maar miniem werk heeft geleverd voor de 
ontwerpbegroting 2023-2024, dat zij heel goed beseft dat het veel meer 
zal moeten zijn en dat eigenlijk iedereen weet dat het veel meer zal 
moeten zijn. 
 
Kies dus een narratief, maar dat kan maar een van beide zijn. 
 
Ten tweede is een technische voorbereiding van de begrotingsopmaak 
2024 echt niet genoeg. Een en ander zal ook nog op politiek niveau 
verder moeten worden doorgesproken. Wij verwijzen ter zake naar de 
uitspraken van Wim Moesen, een absolute begrotingsexpert, die echt 
vraagt om terug te grijpen naar de cultuur van vroeger, om in de maand 
juli politiek een en ander al zwaar door te praten binnen de regering, 
zodat de technici tijdens de zomer kunnen voortwerken aan de voor-
bereiding van de begrotingsopmaak. 
 
U kent die aanpak heel goed, want het gaat om de aanpak die wij in de 
Zweedse regering hebben gehanteerd, met de grote zomerakkoorden 
van toen. Helaas werden zij niet allemaal uitgevoerd. Ik herinner u 
daarbij aan Kris Peeters. Wij hadden toen echter wel een bepaalde 
dynamiek. Het zou niet slecht zijn om naar die dynamiek terug te grij-
pen. 
 

07.03  Sander Loones (N-VA): 

Nous entendons constamment que 
le gouvernement mettra encore en 
œuvre des réformes supplémen-
taires, avec une incidence sur le 
budget. D'un autre côté, un budget 
a déjà été confectionné pour deux 
ans en 2022 et certaines décisions 
ont déjà été prises. Il y a une con-
tradiction, non? 
 
Une préparation purement tech-
nique de la confection du budget 
de 2024 ne suffit pas. Certaines 
décisions politiques devront encore 
être prises avant l'été, comme le 
faisait notamment le gouvernement 
précédent.  
 

Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 
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08 Vraag van Sander Loones aan Alexia Bertrand (Begroting en Consumentenbescherming) over "De 

arbeidsmarkthervorming" (55032980C) 

08 Question de Sander Loones à Alexia Bertrand (Budget et Protection des consommateurs) sur "La 

réforme du marché de l'emploi" (55032980C) 
 

08.01  Sander Loones (N-VA): Dat vond ik plezant. Wij hebben heel 

lang discussies gehad met mevrouw De Bleeker over wat een tewerk-
stellingsgraad van 80 % precies zou betekenen voor de begroting. Dat 
betekent enerzijds dat, als er meer mensen werken, men minder uitke-
ringen moet betalen. Dat betekent anderzijds ook extra inkomsten voor 
de overheid, omdat meer mensen belastingen betalen. De begroting 
wint dus twee keer. Men moet minder uitgeven en men krijgt meer in-
komsten.  
 
Mevrouw De Bleeker heeft dat keer op keer voor ons becijferd. Zij 
kwam, na de opstelsom van beide, uit op een opbrengst van 13 à 
14 miljard euro. De heer Bouchez heeft bij verschillende gelegenheden 
echter gezegd dat het 40 miljard euro opbrengt. 
 
Mevrouw de staatssecretaris, hoe zit het precies? Moeten wij mevrouw 
De Bleeker geloven of de heer Bouchez? Is het 14 miljard euro of 
40 miljard euro? 
 

08.01  Sander Loones (N-VA): 

Quel sera l'impact budgétaire d'un 
taux d'emploi de 80 %? Je constate 
pas mal de divergences à ce sujet 
parmi les partis du gouvernement.  
 

08.02 Staatssecretaris Alexia Bertrand: Mijnheer Loones, ik kan na-

tuurlijk niet in de plaats van de heer Bouchez spreken. Wat ik wel kan 
doen, is u verwijzen naar de bespreking van de begrotingsopmaak voor 
2023. Wij hebben die besprekingen een paar keer gevoerd. Het terug-
verdieneffect van iemand die aan de slag gaat, wordt geraamd op 
28.000 euro op jaarbasis. Dat is in de begrotingsopmaak vastgelegd 
en bevestigd door het Federaal Planbureau. 
 
Om een tewerkstellingsgraad van 80 % te bereiken, moeten er op ba-
sis van de laatste parameters 700.000 mensen extra aan de slag. Dat 
betekent dat het terugverdieneffect eerder 19,6 miljard euro zal bedra-
gen. Dat is een puur wiskundige berekening. 
 
Het bedrag aan minderuitgaven of werkloosheidsuitkeringen bedraagt 
ongeveer 40 % van het terugverdieneffect. Het overige deel bestaat uit 
extra inkomsten voor de sociale zekerheid en de schatkist. 
 

08.02  Alexia Bertrand, secrétaire 

d'État: Je me réfère à la discussion 
lors de l'élaboration du budget 
2023. L'effet retour d'une personne 
qui travaille est estimé à 
28 000 euros par an. C'est ce qui a 
été défini dans l'élaboration du 
budget et confirmé par le Bureau 
fédéral du Plan. Pour atteindre un 
taux d'emploi de 80 %, sur la base 
des derniers paramètres, il faudrait 
créer 700 000 emplois supplémen-
taires, ce qui, d'un point de vue pu-
rement mathématique, équivau-
drait à un effet retour de 19,6 mil-
liards d'euros. Les réductions des 
dépenses, ou les allocations de 
chômage, représentent environ 
40 % de l'effet retour. Le reste est 
de l'argent supplémentaire pour la 
sécurité sociale et les caisses de 
l'état.  
 

08.03  Sander Loones (N-VA): Kunt u ook dat tweede deel becijferen? 

Dat is wel belangrijk, want u geeft ons nu opnieuw andere cijfers. Wij 
hebben altijd gewerkt met de hypothese van mevrouw De Bleeker, die 
gezegd heeft dat de optelsom – de minderuitgaven door minder uitke-
ringen en de meerinkomsten door de fiscale inkomsten – uitkomt op 
een budgettaire impact van 14 miljard euro. U zegt dat het minstens 
19,6 miljard euro zal zijn. Dat zijn alleen nog maar de extra inkomsten. 
Daarbij moeten nog de minderuitgaven komen. 
 
Voor het technische debat zou het goed zijn om die cijfers eens goed 
uit te puren. Ik zal de vraag opnieuw indienen. Ik houd u ook niet aan 
de cijfers die vandaag genoemd zijn. Laat ons dat nog eens rustig be-
kijken. We hebben er allemaal baat bij om dat bedrag precies te ken-
nen. 

08.03  Sander Loones (N-VA): La 

secrétaire d'État peut-elle deman-
der une estimation de ce "reste"? 
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Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 
 

09 Samengevoegde vragen van 

- Sander Loones aan Alexia Bertrand (Begroting en Consumentenbescherming) over "De budgettaire 
kosten van de aan Fedasil opgelegde dwangsommen" (55033075C) 
- Wouter Vermeersch aan Alexia Bertrand (Begroting en Consumentenbescherming) over "De begro-
tingsimpact van Fedasil" (55034235C) 

09 Questions jointes de 

- Sander Loones à Alexia Bertrand (Budget et Protection des consommateurs) sur "Le coût budgétaire 
des astreintes imposées à Fedasil" (55033075C) 
- Wouter Vermeersch à Alexia Bertrand (Budget et Protection des consommateurs) sur "L'impact bud-
gétaire de Fedasil" (55034235C) 
 

09.01  Sander Loones (N-VA): De deurwaarder is langsgegaan bij 

Fedasil en heeft een heleboel materiaal opgeladen. Dat zal vrijdag 
openbaar verkocht worden. Dat is niet niks. De overheid heeft haar 
eigen miserie gecreëerd. Gigantische aantallen asielzoekers dienen 
hier een aanvraag in, terwijl ze dat in andere landen zouden moeten 
doen. Men heeft daarvoor een beheersstructuur opgezet die er totaal 
geen is, waardoor nog meer mensen naar België komen om een aan-
vraag in te dienen, waardoor het volledige systeem in de soep draait. 
Gezinnen en zelfs kinderen moeten in de winter, in koud weer, op 
straat slapen. Er worden procedures tegen de overheid ingespannen 
en rechters, zelfs internationale rechters, leggen dwangsommen op. 
Dat is een drama voor het migratiebeleid, voor onze samenleving, 
maar potentieel ook voor de begroting. Ik heb daarom de volgende vra-
gen voor u. 
 
Het Rekenhof is te gast geweest in de subcommissie. Het stelde dat 
dit een risico van tientallen miljoenen euro was voor de begroting. Ver-
volgens sprak de minister van Financiën in de plenaire vergadering 
over een impact van honderden miljoenen euro’s voor dwangsommen 
die betaald zouden moeten worden en die een sneeuwbaleffect gene-
reren. Vanaf het moment dat die aan de mensen uitgekeerd zouden 
worden, zullen er nog meer mensen naar België komen en dan zitten 
we nog meer in de miserie dan vandaag het geval is. Ik vraag u geen 
oplossing voor het migratiebeleid, dat vragen we aan mevrouw 
de Moor en misschien ook wel aan Groen en Ecolo, zodat zij conse-
quent zouden zijn met hun betoog, maar ik vraag u wel wat de budget-
taire impact is van dit drama. De minister van Financiën sprak over 
honderden miljoenen euro’s op korte termijn, want het gaat om dwang-
sommen. Hebt u simulaties van de impact daarvan op de begrotingen 
voor 2023 en 2024? 
 

09.01  Sander Loones (N-VA): 

L'huissier est passé chez Fedasil et 
beaucoup de matériel fera l'objet 
d'une vente publique vendredi. Le 
fait qu'énormément de deman-
deurs d'asile déposent une de-
mande dans notre pays, alors qu'ils 
devraient le faire dans d'autres 
pays, est dramatique, non seule-
ment pour la politique migratoire, 
mais aussi potentiellement pour le 
budget. Quel est l'impact bud-
gétaire?  
 

09.02  Wouter Vermeersch (VB): Mevrouw de staatssecretaris, ik heb 

u hierover al vaak ondervraagd, ook eind vorig jaar. Nadat in de begro-
ting 2022 voor Fedasil in een budget van 679 miljoen euro werd voor-
zien, worden er ook dit jaar gigantische bedragen uitgetrokken voor de 
opvang van asielzoekers. Naast de initiële dotatie voor Fedasil van 
542 miljoen euro, wordt nog eens 141 miljoen euro aan de kant gezet 
via de zogenaamde interdepartementale provisie. Na vragen in de 
commissie is ons uit uw antwoorden duidelijk geworden dat er nog 
eens in een provisie van 21,2 miljoen euro wordt voorzien onder ‘nieuw 
beleid’ voor de opvangcentra in Jabbeke en Glaaien/Glons. Alles op-
geteld trekt de federale regering nu al meer dan 700 miljoen euro uit 
voor asielopvang en dan worden de uitgaven bij de andere departe-
menten nog niet eens meegeteld. Wij stellen met vallen en opstaan die 
vragen ook aan uw collega’s. Een aantal van hen beantwoordt onze 

09.02  Wouter Vermeersch (VB): 

Au total, le gouvernement con-
sacre déjà plus de 700 millions 
d'euros à l'accueil des demandeurs 
d'asile, sans compter les dépenses 
des autres départements. Or, de-
puis des mois, le gouvernement re-
fuse de donner des précisions sur 
les dizaines de millions d'euros 
d'astreintes que Fedasil et l'État 
risquent de devoir payer. Le tribu-
nal de première instance franco-
phone de Bruxelles a autorisé la 
saisie et la vente publique d'une 
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vragen maar half, of zelfs niet. Toch proberen wij het volledige bedrag 
te achterhalen. Al maanden weigert de federale regering echter om 
duidelijkheid te creëren over de tientallen miljoenen euro’s aan dwang-
sommen die Fedasil en de Belgische Staat boven het hoofd hangen, 
zoals het Rekenhof hier begin dit jaar in de subcommissie “Rekenhof”, 
waar collega Loones en ikzelf ook deel van uitmaken, heeft bevestigd. 
De Franstalige rechtbank van eerste aanleg in Brussel heeft in twee 
beslissingen van 16 januari 2023 toestemming gegeven om een reeks 
goederen van Fedasil in beslag te nemen en te verkopen, tot de koffie-
machine van mevrouw de Moor toe.  
 
Mevrouw de staatssecretaris, volgt u dat dossier? Bent u op de hoogte 
van de discussie over de dwangsommen en de inbeslagnames? Hebt 
u de commissie met het Rekenhof hier gevolgd? Bent u op de hoogte 
van de opmerkingen van het Rekenhof hierover?  
 
Ondertussen werd Fedasil al 7.500 keer veroordeeld. Het valt te vre-
zen dat de inbeslagname van overheidsmiddelen slechts het begin is 
van een hele lawine aan juridische acties. Hoewel het opvangbudget 
van Fedasil dit jaar al werd opgetrokken tot het historisch hoge bedrag 
van meer dan 700 miljoen euro, denkt u dat de middelen in de begro-
ting 2023 zullen volstaan? Acht u een begrotingsaanpassing nodig dit 
jaar? We hebben bij uw voorganger gezien dat zij telkens tijdens het 
jaar extra budget moest vragen voor Fedasil. 
 

série de biens de Fedasil dans 
deux décisions récentes. La secré-
taire d'État estime-t-elle qu'un ajus-
tement budgétaire est nécessaire 
pour tout cela cette année?  
 

09.03 Staatssecretaris Alexia Bertrand: Mevrouw de voorzitster, tot 

op heden hebben mijn diensten en die van mevrouw de Moor geen 
analyse ontvangen, aangezien het ging om een mondelinge gedachte-
wisseling tijdens de subcommissie.  
 
Na de debatten van 10 januari heeft mijn beleidscel contact opgeno-
men met de beleidscel van mevrouw de Moor om informatie te verkrij-
gen over de details van het betrokken dossier. De ontvangen informa-
tie is identiek aan degene die in de subcommissie werd uitgewisseld.  
 
Voor meer informatie over dit dossier verwijs ik u graag door naar mijn 
collega de Moor.  
 
Voor de aan de ministerraad voorgelegde dossiers is een voorafgaand 
verzoek van begrotingsakkoord nodig. Bij mijn weten heeft mevrouw 
de Moor geen verzoek om kredieten of enige vorm van aanpassing van 
de Fedasildotatie als gevolg van deze problematiek ingediend.  
 

09.03  Alexia Bertrand, secrétaire 

d'État: Ni mes services ni ceux de 
la secrétaire d'État de Moor n'ont 
encore reçu d'analyse de l'échange 
de vues au sein de la sous-com-
mission Cour des comptes. Après 
les débats du 10 janvier, ma cellule 
stratégique a contacté celle de Ma-
dame de Moor pour en connaître 
les détails. Pour plus d'informa-
tions, je renvoie à la secrétaire 
d'État à l'Asile et à la Migration. À 
ma connaissance, elle n'a fait au-
cune demande de crédits supplé-
mentaires ou d'ajustement quel-
conque de la dotation de Fedasil 
après ce problème.  
 

09.04  Wouter Vermeersch (VB): Bedankt voor uw antwoord, me-

vrouw de staatssecretaris. U zegt dat er nog geen begrotingsaanpas-
singen in het vooruitzicht zijn, dat u nog geen vragen hebt ontvangen 
van mevrouw de Moor. Houd ons zeker op de hoogte, mocht u die wel 
ontvangen.  
 
Met het historisch hoge opvangbudget van meer dan 700 miljoen euro, 
de tientallen miljoenen euro’s aan dwangsommen en nu ook de inbe-
slagnames wordt het failliet van het Belgische asielbeleid niet alleen 
figuurlijk maar ook letterlijk duidelijk.  
 
De resem aan veroordelingen en dwangsommen heeft dan ook slechts 
één oorzaak: de instroom in dit land is te groot. Door het lakse beleid 
van de opeenvolgende regeringen wordt het nog meer in de hand ge-
werkt. In die context is het onbegrijpelijk dat geloofwaardige maatrege-
len of zelfs eenvoudige voornemens om de instroom te verkleinen en 
de uitstroom te vergroten, nog steeds uitblijven.  

09.04  Wouter Vermeersch (VB): 

Je demande à la secrétaire d'État 
de nous tenir informés de toute de-
mande d'ajustement budgétaire à 
cet égard. Tant que le problème de 
l'afflux très important de deman-
deurs d’asile ne sera pas pris en 
compte, des ajustements du bud-
get de l'asile seront sans doute né-
cessaires.  
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Mevrouw de staatssecretaris, ik raad u trouwens aan om het zeer inte-
ressante interview met de verantwoordelijken voor de asielzoekers 
vanochtend in De Ochtend op Radio 1 even te beluisteren. Die man 
zei vanochtend dat het zeer belangrijk is dat de regeringen in dit land 
eindelijk eens onderkennen dat er werkelijk een probleem is in dit land, 
namelijk dat wij een veel grotere instroom hebben, verhoudingsgewijs, 
dan andere landen. Hij gaf heel duidelijk een vingerwijzing aan alle po-
litieke partijen die deel uitmaken van de meerderheid van alle regerin-
gen. Hij zei dat het probleem eerst en vooral moet worden benoemd, 
namelijk dat we een grotere instroom hebben dan andere Europese 
landen, vooraleer we dat kunnen aanpakken.  
 
Dat probleem wordt nog altijd niet benoemd en zolang wij dat niet doen, 
zult u in uw begroting nog vele honderden miljoenen euro’s extra moe-
ten uittrekken voor Fedasil. Ik begrijp dat u wilt dat ik het kort houd, 
maar over dat thema zal het Vlaams Belang weinig compromissen slui-
ten. 
 
L'incident est clos. 
Het incident is gesloten. 
 

10 Questions jointes de 

- Marco Van Hees à Alexia Bertrand (Budget et Protection des consommateurs) sur "L’analyse du Bu-
reau du Plan sur l’évolution de la dette publique belge et de l’effort budgétaire" (55033642C) 
- Sander Loones à Alexia Bertrand (Budget et Protection des consommateurs) sur "L'incidence des 
nouvelles règles budgétaires européennes" (55033775C) 
- Wouter Vermeersch à Alexia Bertrand (Budget et Protection des consommateurs) sur "Les nouvelles 
règles budgétaires européennes" (55034335C) 

10 Samengevoegde vragen van 

- Marco Van Hees aan Alexia Bertrand (Begroting en Consumentenbescherming) over "De analyse van 
het Planbureau over de evolutie van de staatsschuld en de begrotingsinspanning" (55033642C) 
- Sander Loones aan Alexia Bertrand (Begroting en Consumentenbescherming) over "De impact van 
de nieuwe Europese begrotingsregels" (55033775C) 
- Wouter Vermeersch aan Alexia Bertrand (Begroting en Consumentenbescherming) over "De nieuwe 
Europese begrotingsregels" (55034335C) 
 

10.01  Marco Van Hees (PVDA-PTB): Madame la secrétaire d’État, 

en novembre dernier, la Commission européenne a publié sa proposi-
tion de réforme du cadre de surveillance budgétaire des États 
membres. J’avais déjà critiqué le fait que dans ce projet, les sanctions 
que la Commission peut imposer aux États membres seront moins "nu-
cléaires" mais pourront être plus facilement applicables. Cela renforce 
le rôle de gendarme budgétaire de la Commission. Cela assouplit sa 
matraque. Elle sera plus maniable.  
 
Depuis, on dispose d’un nouvel élément puisque le Bureau du Plan a 
publié son évaluation des répercussions que ces nouvelles règles au-
raient pour la Belgique. Selon le Bureau du Plan, cette réforme ʺimpli-
querait une consolidation budgétaire rapide et d’ampleur considérable 
et ne serait pas moins exigeante que les règles précédemment en vi-
gueur et suspendues depuis la crise du covidʺ. Il indique en outre que 
l’effort budgétaire pour la Belgique devrait passer de 3,5 milliards d’eu-
ros par an à 5,8 milliards par an pendant quatre ans. 
 
Madame la secrétaire d'Etat, vu que cette réforme n’a pas encore été 
adoptée et qu’elle doit encore être négociée avec les États membres, 
quelle est votre position sur cette réforme plus contraignante pour les 
finances publiques? Le gouvernement va-t-il l’approuver sachant que 
l’effort budgétaire est plus important et que les sanctions seront plus 

10.01  Marco Van Hees (PVDA-

PTB): De Europese Commissie 
heeft haar voorstel van hervorming 
van de regelgeving voor het begro-
tingstoezicht op de EU-lidstaten 
gepubliceerd. De sancties die de 
Europese Commissie kan opleg-
gen, zullen gemakkelijker toepas-
baar zijn. Volgens het Federaal 
Planbureau impliceren die regels 
dat er snel werk gemaakt wordt van 
aanzienlijke begrotingsinspannin-
gen en zijn ze strikter dan de regels 
die sinds de coronacrisis opge-
schort zijn. Ze zouden meer be-
paald betekenen dat we niet langer 
3,5 miljard euro per jaar op de be-
groting besparen, maar 5,8 miljard 
euro per jaar gedurende vier jaar!  
 
Wat is uw standpunt met betrek-
king tot deze dwingende hervor-
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facilement applicables?  
 

ming? Zal de regering ze goedkeu-
ren?  
 

10.02  Sander Loones (N-VA): De Europese Unie werkt al geruime 

tijd aan een nieuw Europees begrotingskader voor de lidstaten. Wan-
neer de ontsnappingsclausule eind dit jaar zou worden opgeheven, be-
staat de mogelijkheid dat die nieuwe regels onmiddellijk van kracht 
zouden zijn. 
 
Het Federaal Planbureau werd gevraagd om een impactstudie te ma-
ken voor wat de nieuwe regels voor België zouden betekenen. Volgens 
deze studie zou België een budgettaire inspanning van 1% van het bbp 
per jaar moeten doen, oftewel jaarlijks op zoek gaan naar 5,8 miljard 
aan besparingen en/of nieuwe inkomsten. 
 
Wat is uw visie op de bevindingen van het rapport? Welke actie zal u 
ondernemen naar aanleiding van dit rapport? Zal u dit rapport ter 
sprake brengen op de kern? 
Welke conclusies trekt de regering uit het rapport? 
Bent u bereid dit rapport te bespreken met de bevoegde commissie? 
Heeft u contact gehad over dit rapport met uw collegaminister Vincent 
Van Peteghem? Zo ja, wat werd precies besproken? 
 

10.02  Sander Loones (N-VA): 

L'UE est en train d'établir un nou-
veau cadre budgétaire pour les 
États membres. Il ressort de l'étude 
effectuée par le Bureau fédéral du 
Plan pour évaluer l'impact de cette 
réforme que la Belgique devrait 
consentir un effort budgétaire équi-
valant à 1 % du PIB, soit 5,8 mil-
liards d'euros. Quelles suites le 
gouvernement réservera-t-il aux 
constats du Bureau fédéral du 
Plan?  
 

10.03  Wouter Vermeersch (VB): Ik verwijs naar mijn ingediende 

vraag. 
 
Bij aanvang van de coronacrisis besliste de Europese Commissie om 
de algemene ontsnappingsclausule te activeren waardoor lidstaten 
niet langer gebonden waren aan het stabiliteits- en groeipact. Het sta-
biliteits- en groeipact stelt dat het tekort van eurolanden niet meer dan 
3 procent mag bedragen en de staatsschuld niet meer dan 60 procent 
van het bruto binnenlands product (bbp) mag zijn. 
 
Landen die grote tekorten vertonen kunnen overeenkomstig de buiten-
sporige tekortprocedure (BTP), het zogeheten 'Europees strafbankje', 
onder verscherpt toezicht worden geplaatst door de Europese Com-
missie. 
 
Het Federaal Planbureau waarschuwde eind januari dat de nieuwe Eu-
ropese begrotingsregels, waarvan de grote lijnen al zijn voorgesteld 
door de Europese Commissie, voor België een sanering van de over-
heidsfinanciën van 4 procent van het bbp in 4 jaar betekenen, al kan 
die periode eventueel worden verlengd tot 7 jaar. De nieuwe regels 
zouden dus niet minder veeleisend zijn dan de vorige, luidt het in een 
nieuw rapport. 
 
Hoe reageert de staatssecretaris voor Begroting op de nieuwe Euro-
pese begrotingsregels en het rapport van het Planbureau? 
 
Op welk tekort voor de gezamenlijke overheid en welke staatsschuld 
voor de gezamenlijke overheid wil de staatssecretaris afklokken in 
2024? 
 
Hoe zal de staatssecretaris voor begroting vermijden dat België op ter-
mijn op het 'Europees strafbankje' terecht komt? 
 

10.03  Wouter Vermeersch (VB): 

Fin janvier, le Bureau fédéral du 
Plan a averti le gouvernement que 
les nouvelles règles budgétaires 
européennes pour la Belgique 
comportaient un assainissement 
de 4 % sur quatre ans, bien que 
cette période puisse éventuelle-
ment être prolongée à sept ans. 
 
Quelle est la réaction de la secré-
taire d'État? Comment éviter que la 
Belgique ne soit mise sur la sel-
lette?  
 

10.04  Alexia Bertrand, secrétaire d'État: Messieurs, mes services, 

ainsi que ceux du ministre Van Peteghem, suivent de près les déve-
loppements relatifs à un nouveau cadre budgétaire européen. Les si-
mulations du Bureau du Plan, de même que celles auxquelles travaille 

10.04 Staatssecretaris Alexia Ber-

trand: Mijn diensten en die van mi-
nister Van Peteghem volgen de 
ontwikkelingen met betrekking tot 
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la Commission européenne elle-même, fournissent une contribution 
précieuse à cet égard. 
 
Cependant, la communication de la Commission européenne de no-
vembre dernier n'est, à ce stade, qu'une communication indiquant la 
direction souhaitée des éventuelles propositions législatives et dont 
elle se sert comme base pour les discussions avec les États membres. 
Nous nous attendons à ce que la Commission présente des proposi-
tions législatives concrètes au cours des mois à venir.  
 

een nieuw Europees begrotingska-
der op de voet. In de mededeling 
van de Europese Commissie van 
november wordt enkel aangegeven 
in welke richting de wetgevings-
voorstellen zouden moeten gaan. 
De Commissie zou in de loop van 
de komende maanden met con-
crete voorstellen moeten komen.  
 

Wat essentieel is, is dat de Europese Commissie lessen heeft getrok-
ken uit voorgaande crisissen. De Europese Commissie wil vermijden 
dat we terugvallen op te complexe regels die procyclisch zijn, met een 
negatief effect op de groei en de houdbaarheid van de schuld. Ze wil 
gaan naar regels die focussen op een realistisch, geleidelijk pad naar 
een duurzame en groeivriendelijke schuldafbouw die ook rekening 
houdt met landspecifieke uitdagingen. De lidstaten zouden een grotere 
vrijheid krijgen bij het uittekenen van hun traject. Hierbij zou het ook 
mogelijk worden om in dialoog afspraken te maken over concrete her-
vormingen en groeibevorderende, duurzame investeringen en op die 
manier een langere aanpassingsperiode en dus een geleidelijker aan-
passingstraject met de Europese Commissie te onderhandelen. Indien 
deze ideeën hun weerslag vinden in de wetgevende voorstellen, zal 
dat een extra reden zijn voor ons land om volop in te zetten op hervor-
mingen. Zeker hervormingen op het vlak van de pensioenen zullen cru-
ciaal zijn voor de houdbaarheid van de publieke financiën, zoals het 
Federaal Planbureau in zijn studie nog eens aantoont.  
 
De geest van de mededeling van de Europese Commissie vormt een 
goede basis voor verdere discussies, waaraan België op een construc-
tieve manier bijdraagt. De verdere concrete positionering van ons land 
zal afhangen van de concrete wetgevende voorstellen. 
 

La Commission européenne a tiré 
les enseignements des crises pré-
cédentes et souhaite éviter de re-
venir à des règles trop complexes 
qui ont des effets négatifs sur la 
croissance et le désendettement. 
L'accent est mis sur un trajet réa-
liste et progressif qui mènera à une 
réduction durable de la dette, 
compte tenu des défis spécifiques 
des États membres, qui dispose-
ront d'une plus grande liberté dans 
le choix de la voie à emprunter. 
Des accords sur des réformes con-
crètes pourraient être conclus en 
concertation avec la Commission. 
Si ces idées sont traduites dans 
des lois, ce sera pour nous une rai-
son de nous engager pleinement 
sur la voie des réformes. La ré-
forme des pensions, en particulier, 
est cruciale pour la soutenabilité 
des finances publiques. Le posi-
tionnement de la Belgique dans la 
réforme européenne dépendra des 
propositions législatives concrètes.  
 

10.05  Marco Van Hees (PVDA-PTB): Madame la secrétaire d'État, je 

trouve votre réponse un peu facile: circulez, il n'y a rien à voir! Ce n'est 
pas définitif mais si le Bureau du Plan arrive à faire des projections 
budgétaires sur base des données de la Commission, c'est que ce 
n'est pas si vague comme proposition. 
 
Je pense que le gouvernement doit quand même déjà prendre attitude 
par rapport à ces propositions, ces visions lancées par la Commission, 
y compris sur la question des sanctions. 
 
Votre réponse est une non-réponse et nous reviendrons sur la ques-
tion. 
 

10.05  Marco Van Hees (PVDA-

PTB): Als het Planbureau erin 
slaagt budgettaire prognoses te 
maken op grond van de voorstellen 
van de Commissie, dan zijn die 
voorstellen toch niet zo vaag. De 
regering zou zich al moeten uit-
spreken over die visies, met inbe-
grip van de kwestie van de sanc-
ties.  
 

10.06  Sander Loones (N-VA): Het is een superbelangrijk thema, dus 

het past eigenlijk niet om het zo snel af te haspelen. We hebben het 
echter zo moeten doen, gelet op uw agenda en een aantal prioriteiten. 
 
Ik wil graag twee zaken aanhalen. 
 
Ten eerste levert de Europese Commissie meer af dan een kladje. Het 
is een zeer concreet voorstel. We hebben daarover hier in de commis-
sie een regeling der werkzaamheden gehad en we hebben toen ge-
vraagd aan het Planbureau om zijn studie hier te komen presenteren. 

10.06  Sander Loones (N-VA): La 

proposition de la Commission eu-
ropéenne n'est pas un simple 
brouillon, il s'agit indéniablement 
d'une proposition concrète. Nous 
avons invité le Bureau du Plan à 
venir présenter son étude. J'espère 
que la secrétaire d'État pourra as-
sister à cette présentation.  
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Ze zullen dat ook doen en hierbij bent u ook uitgenodigd. Het is echter 
niet aan mij om u uit te nodigen, maar nu bent u toch minstens geïn-
formeerd om deze vergadering met het Planbureau bij te wonen, zodat 
we daarover met tijd en ruimte kunnen debatteren. 
 

10.07  Wouter Vermeersch (VB): Landen die grote tekorten vertonen, 

zoals België, vallen natuurlijk onder de procedure bij buitensporige te-
korten en dreigen op het Europese strafbankje terecht te komen. Als 
de plannen zoals de Europese Commissie ze heeft voorgesteld, erdoor 
komen, zal volgens het Planbureau een sanering nodig zijn van 4 % 
van het bbp in 4 jaar, al kan die periode verlengd worden tot 7 jaar. 
 
U antwoordt niet op de vraag hoe u erin wilt slagen om dit land van het 
Europese strafbankje te houden. Ik zou u daarover graag horen, maar 
u antwoordt er niet op, wellicht omdat u het zelf ook niet weet. De situ-
atie is ondertussen dermate dramatisch aan het worden dat de toe-
stand totaal onhoudbaar is. 
 

10.07  Wouter Vermeersch (VB): 

La secrétaire d'État n'a pas indiqué 
comment elle entendait éviter que 
nous soyons soumis à la procédure 
de déficit excessif. Elle ne le sait 
probablement pas elle-même: la si-
tuation est en train de devenir vrai-
ment dramatique.  
 

Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 
 

11 Samengevoegde vragen van 

- Sander Loones aan Alexia Bertrand (Begroting en Consumentenbescherming) over "De hervorming 
van de fiscaliteit op de energiefactuur" (55034024C) 
- Sander Loones aan Vincent Van Peteghem (VEM Financiën, Coördinatie fraudebestrijding en Natio-
nale Loterij) over "De hervorming van de fiscaliteit op de energiefactuur" (55034025C) 
- Sander Loones aan Alexia Bertrand (Begroting en Consumentenbescherming) over "De overwinstbe-
lasting" (55034038C) 
- Sander Loones aan Alexia Bertrand (Begroting en Consumentenbescherming) over "Het nieuwe ener-
gieakkoord en de btw- en accijnshervorming" (55034090C) 
- Sander Loones aan Alexia Bertrand (Begroting en Consumentenbescherming) over "De verlenging 
van het sociaal tarief" (55034093C) 
- Wouter Vermeersch aan Alexia Bertrand (Begroting en Consumentenbescherming) over "De budget-
neutraliteit van de btw-verlaging en de accijnsverhoging" (55034114C) 
- Sander Loones aan Alexia Bertrand (Begroting en Consumentenbescherming) over "De noodzaak om 
voorzichtig te budgetteren met betrekking tot het energieakkoord" (55034162C) 

11 Questions jointes de 

- Sander Loones à Alexia Bertrand (Budget et Protection des consommateurs) sur "La réforme de la 
fiscalité sur la facture énergétique" (55034024C) 
- Sander Loones à Vincent Van Peteghem (VPM Finances, Coordination lutte contre la fraude et Loterie 
Nationale) sur "La réforme de la fiscalité sur la facture énergétique" (55034025C) 
- Sander Loones à Alexia Bertrand (Budget et Protection des consommateurs) sur "La taxe sur les 
surprofits" (55034038C) 
- Sander Loones à Alexia Bertrand (Budget et Protection des consommateurs) sur "Le nouvel accord 
énergétique et la réforme de la TVA et des accises" (55034090C) 
- Sander Loones à Alexia Bertrand (Budget et Protection des consommateurs) sur "La prolongation du 
tarif social" (55034093C) 
- Wouter Vermeersch à Alexia Bertrand (Budget et Protection des consommateurs) sur "La neutralité 
budgétaire de la réduction de la TVA et de l'augmentation des accises" (55034114C) 
- Sander Loones à Alexia Bertrand (Budget et Protection des consommateurs) sur "La nécessité de 
faire preuve de prudence dans la budgétisation au niveau de l'accord sur l'énergie" (55034162C) 
 

11.01  Sander Loones (N-VA): Mevrouw de staatssecretaris, ik ben 

tevreden dat u vanochtend hier beschikbaar bent, des te meer omdat 
er vannamiddag misschien al wordt gestemd over het wetsontwerp 
over de fiscaliteit op de energiefactuur. 
 
Ik hoef hier niet te herhalen wat daarover allemaal al werd gecommu-
niceerd de afgelopen weken. Mevrouw de staatssecretaris, hebt u, ten 

11.01  Sander Loones (N-VA): La 

secrétaire d'État dispose-t-elle déjà 
de chiffres concernant la réforme 
de la fiscalité sur les factures éner-
gétiques? Peut-elle nous trans-
mettre toutes les notes et les 
chiffres? Cet après-midi, la discus-
sion du projet de loi en la matière 
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eerste, informatie over de cijfers en kunt u die bezorgen aan het Par-
lement? U beklemtoonde zopas dat de regering beslissingen neemt op 
basis van accurate informatie. 
 
Wat weten we nu? Er is de becijfering door de FOD Financiën van 
29 september 2022. Zult u die bezorgen aan het Parlement? Er was 
ook een aanvullende cijfernota van de FOD Financiën op 25 oktober. 
Zult u die ook bezorgen aan het Parlement? Op 25 januari was er de 
communicatie van de minister van Financiën. Ook de informatie daar-
over zouden we graag ontvangen. Op 6 februari heeft de regering be-
slist. Kunt u ons die nota’s bezorgen?  
 
Intussen staat het wetsontwerp ter zake op de agenda van de namid-
dagvergadering. In de regering kan dat pas afgeklopt worden wanneer 
er daarover een advies is van de Inspectie van Financiën en van Be-
groting. Ten eerste, kunt u ons beide adviezen en alle achterliggende 
cijfergegevens bezorgen voor de bespreking in de commissie voor Fi-
nanciën van deze namiddag? 
 
Die vraag zullen we vanmiddag ook stellen aan de minister van Finan-
ciën. Maar het is passend om u als staatssecretaris voor Begroting als 
eerste de kans te geven om die informatie te bezorgen. Ik kan me ei-
genlijk ook niet inbeelden dat u die informatie niet zou geven. 
 
Ten tweede heb ik een meer politieke vraag. Vorig weekend gaf u in 
een interessant interview aan De Tijd toe, terecht, dat de begroting nog 
altijd niet in veilige wateren zit en dat eventuele meevallers in de be-
groting niet onmiddellijk mogen worden uitgegeven. Er is nog altijd een 
bijzonder groot begrotingstekort en er moeten dus reserves ingebouwd 
worden. Verder in het interview verklaart u dat door de toevallige mee-
valler van de lagere energieprijzen een budgetneutrale oefening kan 
worden gemaakt. Die uitspraak verbaast mij, zeker in het licht van uw 
stelling dat men meevallers niet mag aangrijpen om meer uit te geven; 
die moeten dienen om het tekort te verkleinen. 
 
Het klopt dus niet. Ofwel moeten, zoals u zegt, meevallers ingezet wor-
den om het tekort te verkleinen en dan moeten u en de regering die lijn 
volgen. Ofwel doet u wat u aanklaagt en geeft u die meevallers onmid-
dellijk uit. Het kan maar een van de twee zijn. Helaas stel ik vast dat er 
voor de tweede mogelijkheid gekozen wordt, ook al hoop ik dat het de 
eerste mogelijkheid wordt, zodat het belang van de begroting iets cen-
traler komt te staan. 
 

est à l'ordre du jour de notre com-
mission. Avant que cette discus-
sion ne commence, peut-elle nous 
fournir les avis de l'Inspection des 
finances et du budget?  
 
Ce week-end, la secrétaire d'État a 
déclaré dans le quotidien De Tijd 
que le budget n'était pas encore en 
eaux sûres et que les éventuels bo-
nis ne devaient pas être dépensés 
immédiatement. Nous devons 
constituer des réserves. Dans la 
même interview, elle a toutefois dé-
claré que les bonis fortuits prove-
nant de la baisse des prix de l'éner-
gie ne seraient pas utilisés pour ré-
duire le déficit budgétaire, mais 
pour faire de la réforme des ac-
cises une opération neutre sur le 
plan budgétaire. Ce n'est pas cor-
rect: soit les recettes inattendues 
sont utilisées pour réduire le déficit, 
soit elles sont dépensées immédia-
tement. Je regrette que la secré-
taire d'État ait opté pour la deu-
xième option.  
 

11.02  Wouter Vermeersch (VB): Mevrouw de staatssecretaris voor 

Begroting, volgens u heeft de energiehervorming waarover de regering 
het eens geraakt is, geen negatieve impact, een thema waarover we 
al urenlang hebben gediscussieerd. De hele operatie is, zo klonk het 
in uw persbericht, budgetneutraal te noemen. U concludeerde dat op 
basis van ramingen van de CREG en van de minister van Financiën. 
De CREG heeft ondertussen aan de pers echter al laten weten dat de 
cijfers alleszins niet van de CREG kwamen en die ook niet kan geven, 
terwijl de minister van Financiën, die aanvankelijk een gat van 761 mil-
joen euro zag, het nu heeft over een gat van 350 miljoen euro. Kortom, 
de partijen waarnaar u verwijst, spreken u eigenlijk tegen. 
 
Het is wel duidelijk dat u en de eerste minister, de liberalen dus, blijven 
vasthouden aan budgetneutraliteit, terwijl iedereen intussen duidelijk 
inziet dat de hervorming niet budgetneutraal zal zijn. Zeker de socialis-
ten en de groenen in de regering hebben nooit geloofd in budgetneu-
traliteit. Zij ontkennen die. Cd&v gelooft er evenmin in, want de minister 

11.02  Wouter Vermeersch (VB): 

Selon le communiqué de presse de 
la secrétaire d'État, la réforme pro-
posée de la facture énergétique est 
neutre sur le plan budgétaire. À cet 
égard, elle s'est référée aux esti-
mations de la CREG et du ministre 
des Finances. Toutefois, la CREG 
a depuis lors indiqué que ces 
chiffres ne provenaient pas d'elle, 
tandis que le ministre des Finances 
prévoit tout de même un déficit 
budgétaire à hauteur de 350 mil-
lions d'euros. Conclusion: bien que 
les libéraux s'entêtent à insister sur 
la neutralité budgétaire, en réalité, 
à peu près tout le monde reconnaît 
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van Financiën had het immers aanvankelijk over een gat van 761 mil-
joen euro en sinds vorige week over een gat van 350 miljoen euro. 
 
Mevrouw de staatssecretaris, kunt u uw berekeningen inzake de bud-
getneutraliteit toelichten aan het Parlement? Wilt u de cijfers, die u 
hebt, eindelijk delen met het Parlement? De pers kreeg ze niet. De 
CREG ontkent ze. De minister van Financiën spreekt wat u zei tegen. 
 
Geldt uw zogenaamde budgetneutraliteit ook voor het begrotingsjaar 
2024? U hanteert immers een heel bijzondere rekenkunde. De btw-
verlaging voor 2024 werd aanvankelijk geraamd op 1,7 miljard. Kunt u 
de berekening van de budgetneutraliteit voor 2024 even toelichten? 
Bent u bereid die cijfers met het Parlement te delen? 
 

que cette réforme ne sera pas 
neutre sur le plan budgétaire. 
 
La secrétaire d'État peut-elle expli-
quer pourquoi, selon ses calculs, la 
réforme serait malgré tout neutre 
sur le plan budgétaire? Peut-elle 
nous fournir ces chiffres? Cette 
neutralité budgétaire s'applique-t-
elle également à l'exercice 2024?  
 

11.03 Staatssecretaris Alexia Bertrand: Mijnheer Loones, de regering 

bereikte op maandag 6 februari inderdaad een akkoord om enerzijds 
het uitgebreide sociaal tarief uit te faseren en vanaf het vierde kwartaal 
2023 een structurele hervorming in werking te laten treden. Anderzijds 
besliste zij om vanaf 1 april 2023 het btw-tarief permanent te verlagen 
van 21 % naar 6 %. Daarbij wordt een accijnshervorming ingevoerd om 
de kosten van de btw-verlaging bij een referentieprijs gelijk aan het ge-
middelde niveau in 2021 te compenseren. 
 
Voor het uitgebreide sociaal tarief werd bij de initiële begroting 2023 in 
621 miljoen euro voorzien. De geraamde kosten waren gebaseerd op 
de marktverwachtingen in oktober 2022, toen heel hoge prijzen geno-
teerd werden op de groothandelsmarkten voor het eerste kwartaal van 
2023, maar ook voor de volgende kwartalen. Ter referentie, het ging 
hierbij wat aardgas betreft om TTF-noteringen van boven de 200 euro 
per megawattuur. 
 
De definitieve kosten voor het sociaal tarief worden voor het eerste 
kwartaal van 2023 echter gebaseerd op de noteringen op de groothan-
delsmarkt in december 2022. De gemiddelde notering op de gasmark-
ten bedroeg hierbij ongeveer 120 euro per megawattuur. De geactua-
liseerde kosten, zoals ingeschat door de CREG, bedragen aldus 
297 miljoen euro. 
 
Behoudens wijzigingen in het gebruikte volume ten opzichte van wat 
aangenomen werd, is er aldus een overschot te verwachten ten belope 
van ongeveer 324 miljoen euro. De kosten voor de uitfasering in het 
tweede en derde kwartaal werden berekend enerzijds op basis van de 
verwachte evolutie van de sociale tarieven voor elektriciteit en aardgas 
in kwestie en anderzijds op basis van de huidige relevante noteringen 
op de groothandelsmarkten. Die kosten worden geschat op 33,6 mil-
joen euro, berekend op basis van de ramingen van de CREG inzake 
de hypothetische handhaving van het uitgebreide sociaal tarief in Q2 
2023 en Q3 2023, respectievelijk 63,6 miljoen euro en  24,6 miljoen 
euro. 
 
De opbrengst van de accijnsverhoging wordt voor 2023 ingeschat op 
544 miljoen euro. Hierbij wordt rekening gehouden met de verwachte 
lagere opbrengst als gevolg van het prijsbeschermingsmechanisme, 
waardoor bij hoge prijzen de accijnstarieven verlaagd worden. Ook 
wordt er rekening gehouden met het feit dat wat de rechthebbenden 
op een sociaal tarief betreft, de accijns pas toegepast wordt vanaf het 
derde kwartaal 2023. De opbrengst uit de accijnzen ligt, eenmaal in 
een wet ingeschreven, vast, behoudens wijzigingen in het gebruikte 
volume. 
 

11.03 Alexia Bertrand, secrétaire 

d'État: Le 6 février, le gouverne-
ment a décidé d'abandonner pro-
gressivement le tarif social élargi et 
de mettre en œuvre une réforme 
structurelle à partir du quatrième 
trimestre de 2023. En outre, il a dé-
cidé d'abaisser de façon perma-
nente la TVA de 21 à 6 % dès le 
1er avril 2023. Une réforme des ac-
cises doit compenser les coûts de 
la baisse de la TVA à un prix de ré-
férence égal au niveau moyen 
de 2021. 
 
Le budget du tarif social élargi a été 
estimé à 621 millions d'euros dans 
le budget initial de 2023. Cette es-
timation se basait sur les perspec-
tives de marché en octobre 2022, 
lorsque les cotations sur les mar-
chés de gros étaient très élevées 
pour l'ensemble des trimestres de 
2023, avec plus de 200 euros par 
MWh pour le gaz naturel. Toute-
fois, les coûts définitifs du tarif so-
cial pour le premier trimestre de 
2023 prennent pour référence les 
cotations sur le marché de gros en 
décembre 2022, lorsque la cotation 
moyenne sur les marchés du gaz 
était approximativement de 120 eu-
ros par MWh. Ce faisant, les coûts 
actualisés par la CREG sont éva-
lués à 297 millions d'euros, ce qui 
implique un excédent de 324 mil-
lions d'euros. 
 
Les coûts de l'abandon progressif 
aux deuxième et troisième tri-
mestres sont calculés sur la base 
de l'évolution attendue des tarifs 
sociaux de l'électricité et du gaz na-
turel, ainsi que sur la base des co-
tations actuelles sur les marchés 
de gros. Ces coûts sont estimés à 
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De geraamde kosten van de btw-verlaging hangen sterk af van het 
prijsniveau dat gehanteerd wordt. Daarnaast werd de kostprijs voor het 
eerste kwartaal van 2023 al opgenomen in de basis van de nota van 
het Monitoringcomité. De initiële begroting hield hier als dusdanig al 
rekening mee. 
 
Naar aanleiding van de verlaging van de energieprijzen heeft de FOD 
Financiën een nieuwe raming uitgevoerd van de kosten van de btw-
verlaging in het tweede kwartaal van 2023 tot en met het vierde kwar-
taal van 2023. Bij die raming werd rekening gehouden met toekomstige 
prijzen op basis van marktverwachtingen, dat wil zeggen noteringen op 
markten voor levering van energie in de toekomst. De geraamde kos-
ten voor de btw-verlaging in de resterende maanden van 2023 bedra-
gen aldus 893 miljoen euro. Door de btw-verlaging en de accijnsher-
vorming wordt de keuze gemaakt om de opbrengsten van de overheid 
minder te laten afhangen van de energieprijzen. Er blijft immers nog 
steeds een btw-tarief van 6 %. De opbrengsten worden vastgehouden 
op het gemiddelde niveau van 2021, net omdat de opbrengsten uit de 
accijnzen gebaseerd zijn op het verlies aan btw-inkomsten bij een prijs-
niveau gelijk aan het gemiddelde niveau in 2021. 
 
Op die manier wordt een katalysatoreffect vermeden, waarbij bij hoge 
prijzen de uiteindelijke prijs nog verhoogd wordt door de btw. Bij zeer 
hoge prijzen wordt door het prijsbeschermingsmechanisme ook het 
resterende katalysatoreffect bij een btw-tarief van 6 % geneutraliseerd. 
 
Laat mij verder nog even terugkomen op de accijnsverlaging toegepast 
op motorbrandstoffen. Bij de initiële begroting werd rekening gehouden 
met een kost ten belope van 93 miljoen euro voor benzine. Door een 
prijsverlaging eind vorig jaar trad het cliquetmechanisme echter in wer-
king, waardoor de accijnzen opnieuw stegen tot het niveau van voor 
maart 2022. De minderontvangsten ingevolge de accijnsverlaging op 
motorbrandstoffen, initieel ingeschat op 248 miljoen euro, kunnen dus 
herzien worden tot 155 miljoen euro.  
 
Wat betreft de overwinstbelasting en de eventueel te herziene op-
brengsten hiervan, gaat het om complexe berekeningen waarbij reke-
ning moet worden gehouden met het aandeel van de elektriciteit die 
reeds verkocht is voordat het prijsniveau daalde. Een evaluatie van de 
verwachte opbrengsten van de overwinstbelasting is gepland bij de be-
grotingscontrole 2023. Hetzelfde geldt voor het klassieke sociaal tarief, 
waarvan kan worden verwacht dat bij de begrotingscontrole de kosten 
ervan neerwaarts kunnen worden herzien.  
 
Verder werd er gevraagd naar voorbereidende nota’s en adviezen van 
de Inspectie van Financiën. Aangezien het hier gaat om beleidsvoor-
bereidende documenten, laat ik het aan de bevoegde ministers over 
om te beoordelen of en in welke vorm deze aan u zouden kunnen wor-
den overgemaakt. Zoals u weet, heb ik noch toezicht op de CREG, 
noch op de FOD Financiën.  
 

33,6 millions d'euros. Ce montant a 
été calculé sur la base des coûts 
estimés par la CREG pour le main-
tien hypothétique du tarif social 
élargi aux deuxième et troisième 
trimestres, soit respectivement 
63,3 millions d'euros et 24,6 mil-
lions d'euros. 
 
Les recettes provenant de l'aug-
mentation des accises sont esti-
mées à 544 millions d'euros pour 
2023. Ce chiffre tient compte d'une 
baisse présumée des recettes en 
raison du niveau de protection des 
prix, qui réduit les accises en cas 
de tarifs élevés, et de l'accord se-
lon lequel les bénéficiaires d'un ta-
rif social ne paient des accises qu'à 
partir du troisième trimestre. Les 
recettes d'accises sont fixes, sous 
réserve de l'évolution du volume 
consommé. 
 
 
Le coût estimé de la réduction de la 
TVA dépend fortement du niveau 
de prix. Le coût pour le premier tri-
mestre de 2023 était déjà inclus 
dans le budget initial. Le SPF Fi-
nances a procédé à une nouvelle 
estimation des coûts pour les deu-
xième, troisième et quatrième tri-
mestres en raison de la baisse des 
prix de l'énergie. Il a tenu compte 
des prix futurs basés sur les at-
tentes du marché. Le coût estimé 
de la réduction de la TVA pour les 
mois restants de 2023 est donc de 
893 millions d'euros. Les recettes 
sont retenues sur le niveau moyen 
de 2021, précisément parce que 
les recettes des accises sont ba-
sées sur la perte de recettes de 
TVA à un niveau de prix égal au ni-
veau moyen de 2021. Cela permet 
également d'éviter qu'en cas de 
prix élevés, le prix final soit encore 
majoré par la TVA. En cas de prix 
très élevés, le mécanisme de pro-
tection des prix neutralise l'effet ca-
talyseur résiduel à un taux de TVA 
de 6 %. 
 
Lors de la réduction des accises 
sur les carburants, il avait initiale-
ment été tenu compte d'un coût de 
93 millions d'euros pour l'essence. 
En raison d'une baisse des prix, un 
système de cliquet a toutefois pris 
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effet à la fin de l'année dernière, ce 
qui a entraîné une nouvelle aug-
mentation des accises jusqu'au ni-
veau d'avant mars 2022. De ce fait, 
la perte de recettes d'accises sur 
les carburants initialement estimée 
à 248 millions d'euros a pu être ra-
menée à 155 millions d'euros. 
 
Pour calculer les recettes décou-
lant de la taxe sur les surprofits, il 
faut notamment tenir compte de la 
part d'électricité déjà vendue avant 
la baisse des prix. Une évaluation 
des recettes attendues provenant 
de la taxe sur les surprofits et des 
coûts attendus liés au tarif social 
classique est prévue lors du con-
trôle budgétaire de 2023. 
 
Je laisse aux ministres compétents 
le soin de transmettre ou non à la 
commission les notes et avis pré-
paratoires de l'Inspection des fi-
nances.  
 

11.04  Sander Loones (N-VA): Mevrouw de staatssecretaris, het is 

goed dat u wat in de pers verscheen ook hier in het Parlement vertelt. 
De cijfers die daar verschenen, zijn nu voor het eerst ook in dit Huis 
uitgesproken. U weet dat wij voorstander zijn van een andere volgorde, 
namelijk eerst het Parlement inlichten in plaats van ermee naar de pers 
te lopen. Het is goed dat u dit nu gedaan heeft. Natuurlijk kadert dit 
allemaal in de discussie over de vraag of dit nu budgetneutraal is of 
niet. In alle eerlijkheid, mij boeit dat niet enorm, maar ik weet dat u daar 
misschien anders over denkt.  
 
Ik stel alleen vast dat er allerlei zaken bij worden gesleurd om te doen 
alsof het budgetneutraal is. Soit, jullie doen maar. 
 
Wat mij veel meer boeit, is de vraag wat het potentiële budgettaire ri-
sico van deze hele hervorming is. Wat zal de impact zijn? Ik vind het 
jammer dat u voortdurend verwijst naar het feit dat er fiches en ramin-
gen zijn. U zegt dat er complexe berekeningen zijn, maar dat u die niet 
aan het Parlement kan geven. U zou minstens uw eigen begrotingsad-
vies kunnen geven. U bent bevoegd voor de administratie Begroting. 
Dat is dus uw nota. Minstens die nota zou u aan het Parlement kunnen 
geven, maar zelfs dat doet u niet. U zegt hier wel dat de CREG en de 
FOD Financiën nota’s hebben. U communiceert daar voortdurend 
over. U geeft ze aan de journalisten, maar niet aan ons. Zelfs uw eigen 
begrotingsnota geeft u niet aan het Parlement. 
 
Als u zelf parlementslid zou zijn geweest, zou u dat niet hebben geac-
cepteerd. U bent een zeer voornaam parlementslid geweest, namelijk 
fractieleider in Brussel, gespecialiseerd in begroting. Ik denk echt niet 
dat u dit zou hebben geaccepteerd in een dossier met een dermate 
grote budgettaire impact. Het Parlement is onvoldoende geïnformeerd. 
Daarom vraag ik u nogmaals of u minstens het advies van uw eigen 
administratie Begroting onmiddellijk aan het Parlement kunt bezorgen. 
Blijkbaar moeten we voor de andere adviezen niet bij u zijn. Dan wil ik 
u ook uitnodigen om daarover niet meer te communiceren. Laat die 

11.04  Sander Loones (N-VA): 

Nous aurions souhaité que ce dos-
sier soit d'abord discuté au sein de 
cette commission avant d'être com-
menté dans la presse. On y ajoute 
toutes sortes d'éléments pour don-
ner l'impression que les mesures 
sont budgétairement neutres, mais 
en réalité la question de savoir si 
elles le sont ou non n'est même 
pas intéressante. Je suis davan-
tage intéressé par le risque budgé-
taire potentiel de cette réforme. 
 
La secrétaire d'État ne nous fournit 
pas de documents, même pas de 
documents issus de sa propre note 
budgétaire, alors que la presse les 
obtient. Le Parlement est insuffi-
samment informé. La secrétaire 
d'État ne dit pas non plus ce qu'elle 
va faire exactement des résultats 
budgétaires qui sont meilleurs que 
prévu. Dans une interview, elle a 
déclaré que nous devrions utiliser 
ces moyens pour assainir le bud-
get. De deux choses l'une: soit la 
secrétaire d'État est la gardienne 
du budget, soit elle est la gardienne 
de la crédibilité du premier mi-
nistre. Nous savons depuis 
quelques mois que ces deux op-
tions sont inconciliables.  
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communicatie maar over aan anderen. 
 
U hebt ook niet geantwoord op de fundamentele vraag wat u precies 
doet met die budgettaire meevallers. U zegt zelf dat het een meevaller 
is. U zegt dat de btw-inkomsten sterk afhangen van... Een overschot 
valt te verwachten als alles meevalt. U zegt bijna letterlijk dat het een 
meevaller is. In een interview zegt u echter dat we moeten oppassen 
met meevallers. We moeten die incalculeren en gebruiken om de be-
groting op orde te brengen. We mogen die middelen niet onmiddellijk 
uitgeven. U zegt letterlijk: “We maken in dit land vaak de fout dat mee-
vallers direct worden aangegrepen om meer uit te geven.” U noemt het 
een fout om dat te doen. “Ik wil dat idee bestrijden, want het tekort is 
enorm. De onzekerheid is erg groot.” 
 
Ik ben het voor 100 % eens met dat antwoord, maar waarom doet u 
het dan niet? Als er dan een meevaller is, calculeert u dat allemaal in, 
hoewel af te wachten valt of de energieprijzen op dit niveau zullen blij-
ven, want experts twijfelen daar blijkbaar aan en u twijfelt er ook zelf 
aan, zo blijkt uit uw antwoord. Nogmaals, het is van twee zaken één: 
ofwel bent u de hoeder van de begroting, ofwel bent u de hoeder van 
de geloofwaardigheid van de premier. We weten sinds enkele maan-
den dat beide opties niet met elkaar sporen. We zullen dat debat nog 
wel een aantal keer voeren. 
 
Mevrouw de staatssecretaris, ik zou in ieder geval met het oog op de 
bespreking in de commissie vanmiddag er nogmaals op willen aandrin-
gen om zeker het advies van uw eigen administratie van Begroting on-
middellijk aan het Parlement te bezorgen. 
 

11.05  Wouter Vermeersch (VB): Mevrouw de staatssecretaris, ik vind 

dit een hallucinant antwoord. Wij krijgen uw berekeningen niet en u 
blijft dus vasthouden aan die zogenaamde budgetneutraliteit. In alle 
ernst, ik vroeg mij vanochtend af of u het zou wagen om uw creatieve 
rekenmethode in deze commissie voor Financiën en Begroting te her-
halen. U maakt ons dat natuurlijk niet allemaal wijs. Vriend en vijand 
kunnen vandaag vaststellen dat u zich bedient van bijzonder creatieve 
rekenkunde. De discussie ging over de combinatie van de btw-verla-
ging en de accijnsverhoging. Intussen sleurt u er allerlei zaken bij, cy-
nisch genoeg de zogenaamde ‘opbrengsten’ van het afpakken van het 
sociaal tarief van meer dan 400.000 gezinnen en ook het afpakken en 
afbouwen van die hard bevochten accijnsverlaging aan de pomp. Al 
die zaken sleurt u erbij om uw rekensom te maken. 
 
De ramingen die u hanteert zijn heel optimistisch. Bijvoorbeeld, de la-
gere prijzen voor energie zullen natuurlijk ook zorgen voor een lagere 
overwinstbelasting. U neemt dat effect, dat dan weer negatief is, niet 
mee in uw berekening. Op die manier kan natuurlijk elke beslissing als 
budgetneutraal bestempeld worden. Als men er maar voldoende zaken 
bij sleurt, kan men een rekensom maken die uiteindelijk op nul valt. Of 
het kan zoals u doet – cynisch, het is bijna komisch: u zegt dat er zelfs 
een overschot zal zijn van 34 miljoen euro. Dat zei u in de pers. 
 
Uw voorganger, mevrouw De Bleeker, verzette zich duidelijk tegen der-
gelijke creatieve rekenkunde en al te optimistische scenario’s. Dat 
heeft haar uiteindelijk haar staatssecretarisschap gekost. Ik stel vast 
dat u lustig meedoet met de rest van de regering en dus meegaat in 
die misleidende rekenmethode en verbloemde ramingen.  
 
De lamlendige begroting in dit land verdient beter, maar u bent daartoe 
duidelijk niet bereid. 

11.05  Wouter Vermeersch (VB): 

Cette réponse est renversante. La 
secrétaire d'État ne nous commu-
nique pas ses calculs et elle s'en 
tient à une soi-disant neutralité 
budgétaire en faisant appel à une 
arithmétique particulièrement créa-
tive. Elle y rattache notamment les 
"recettes" obtenues par le retrait du 
tarif social à plus de 400 000 mé-
nages. Ses estimations sont très 
optimistes car elle n'inclut pas, 
dans son calcul, la baisse des re-
cettes de la taxe sur les surprofits 
découlant de la diminution des prix 
de l'énergie. 
 
Mme De Bleeker s'opposait à la 
prise en considération de scéna-
rios trop optimistes et cette attitude 
lui a finalement coûté sa fonction. 
À l'opposé, la secrétaire d'État Ber-
trand suit sans problème la voie 
tracée par le reste du gouverne-
ment.  
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11.06 Staatssecretaris Alexia Bertrand: Mevrouw de voorzitster, mijn-

heer Loones, u citeerde mij. Ik blijf bij die verklaring: wij geven hier niet 
meer uit. Er was een notificatie over de btw-verlaging en wij voeren dat 
gewoon uit. 
 
Ik stel vast dat het gecompenseerd is. De energieprijzen dalen immers, 
dat weet u ook, de voorschotfacturen zijn ondertussen ook gedaald 
voor heel wat mensen. Dit maakt deel uit van hetzelfde verhaal, name-
lijk de daling van de energieprijzen. Het hangt allemaal samen. Het 
gaat niet over creativiteit of meevallers die ruimte creëren om meer 
uitgaven te doen. Het is gewoon hetzelfde verhaal. Ik stel alleen maar 
vast op basis van objectieve cijfers dat het gecompenseerd is. 
 

11.06  Alexia Bertrand, secrétaire 

d'État: Je persiste à dire que nous 
ne dépensons pas davantage. Il y 
avait une notification relative à la 
diminution de la TVA et nous ne fai-
sons rien d’autre que l’exécuter. 
Cette compensation est un fait et 
s’inscrit dans le contexte de la di-
minution des prix de l’énergie. Il 
n’est nullement question d’une 
quelconque créativité ou d’au-
baines.  
 

11.07  Sander Loones (N-VA): Mevrouw de staatssecretaris, eigenlijk 

boeit mij dat niet, er is toch niemand die gelooft dat de maatregel bud-
getneutraal is. Uiteindelijk zal iedereen bij de begrotingscontrole ook 
wel zien dat het niet klopt. Dat boeit mij dus niet zozeer. 
 
Het is dan ook jammer dat u nogmaals het woord nam om dat te ver-
tellen en niet om te melden dat u de fiche die de begrotingsadministra-
tie heeft gemaakt aan het Parlement zal bezorgen. Waarom doet u dat 
niet? Waarom bezorgt u ons ook niet al die andere fiches? U kan hier 
toch niet stellen dat u de hoeder van de begroting bent en uw riedels 
over begrotingsneutraliteit aframmelen, maar dan zelfs de fiches niet 
aan het Parlement bezorgen? Dat gaat toch niet? Als parlementslid 
zou u dat toch nooit geaccepteerd hebben? Als u het woord neemt, 
gebruik dat dan alstublieft om te melden dat u ons die informatie alsnog 
zal bezorgen. 
 
Mevrouw de voorzitster, mevrouw de staatssecretaris, dat gezegd 
zijnde, is het mogelijk om op behoorlijk korte termijn een volgende ver-
gadering van de commissie voor Begroting in te plannen? Wij weten 
immers dat er een begrotingscontrole komt in maart-april 2023. Het 
zou interessant zijn om deze vragen beantwoord te zien vooraleer de 
begrotingscontrole wordt gestart. 
 

11.07  Sander Loones (N-VA): Je 

ne comprends pas pourquoi la se-
crétaire d'État ne communique pas 
toutes les fiches budgétaires au 
Parlement. Comment peut-elle 
s'attendre à ce que nous écoutions 
ses affirmations sans même obte-
nir les informations qui nous per-
mettraient d’en vérifier leur véra-
cité?  
 

11.08  Wouter Vermeersch (VB): Mevrouw de staatssecretaris, u hebt 

nog gereageerd inzake de budgetneutraliteit. U verwees ook naar de 
notificatie. Het moet echter voor iedereen in het Parlement duidelijk zijn 
dat alleen de eerste minister de notificatie heeft geïnterpreteerd als 
budgetneutraal, hoewel alle coalitiepartners – de socialisten, de groe-
nen en de christendemocraten – de budgetneutraliteit van de notificatie 
altijd hebben ontkend. Tot vandaag doet de minister van Financiën dat 
nog steeds. Hij gaf aanvankelijk aan dat de impact 761 miljoen euro 
zou bedragen. Ondertussen stelt hij dat er een impact van 350 miljoen 
euro zal zijn. 
 
U bent intussen een trouwe partijsoldaat van Open Vld geworden. U 
zet uw eerste minister uit de wind. De realiteit is echter dat het voor 
iedereen die de cijfers bekijkt, of dat al in december 2022 heeft gedaan, 
duidelijk was dat dit allesbehalve budgetneutraal zou zijn. 
 
Dat was trouwens ook duidelijk voor uw voorganger. Mevrouw De 
Bleeker heeft de budgetneutraliteit altijd ontkend. Dat heeft haar de kop 
gekost. Verontschuldig mij voor het woord, maar dat is nu eenmaal het 
spreekwoord. Het is dus werkelijk hallucinant dat u uw verhaaltje blijft 
ophangen dat totaal ongeloofwaardig is. Ik stel mij daar dan ook vragen 
bij. Wanneer u dergelijke rekensommen naar het Parlement brengt en 
ze hier durft te herhalen, hoe moeten wij u dan geloofwaardig achten 

11.08  Wouter Vermeersch (VB): 

Seul le premier ministre a inter-
prété la notification comme étant 
neutre sur le plan budgétaire, bien 
que tous les partenaires de la coa-
lition aient toujours nié la neutralité 
budgétaire. Le ministre des Fi-
nances a depuis réduit l'impact de 
761 millions d'euros à 350 millions 
d'euros. On ne saurait parler ici de 
neutralité budgétaire. La secrétaire 
d'État épargne loyalement le pre-
mier ministre et avance ainsi des 
inexactitudes. Cela est compré-
hensible, car cela a coûté son 
poste à la secrétaire d'État précé-
dente lorsqu'elle a nié cette neutra-
lité budgétaire. Si la secrétaire 
d'État présente au Parlement des 
calculs manifestement faux, com-
ment pouvons-nous considérer 
qu’elle soit crédible en matière 
budgétaire?  
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wat betreft de begroting? U spiegelt het Parlement immers zaken voor 
die compleet naast de kwestie zijn. 
 
Het afpakken van het sociaal tarief, het afpakken van de accijnsverla-
ging aan de pomp en de negatieve effecten zoals de overwinstbelas-
ting die u niet in mindering brengt, dat sleurt u er allemaal bij. Als we 
de komende maanden op deze manier moeten werken, voorspel ik 
weinig goeds. 
 

 

Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 
 
De voorzitster: De staatssecretaris moet nu vertrekken. Voor de vragen die vandaag nog niet beantwoord 
werden, hebben wij een nieuwe sessie op 28 februari om 14.30 uur. 
 
La réunion publique de commission est levée à 11 h 09. 
De openbare commissievergadering wordt gesloten om 11.09 uur. 
 
  

 


